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El patrimoni ocult de Vinaròs
L’Ajuntament impulsa la restauració de les pintures barroques de les façanes del casc històric, on n’hi ha mig centenar més

Després del descobriment de les exteriors de l’Arxiprestal i de Santa Victòria, se n’han localitzat de noves a l’auditori

Santa Caterina
La crisi sanitària només permet mantindre el concurs de lloes

‘La-Re-Mi-La’,  de Carles Santos 
al Centre Cultural Provincial les Aules de Castelló

La nova iniciativa del mercat per reduir els plàstics
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IMPORTANT
Aquest setmanari no accepta com a seues les opinions 
expressades pels col·laboradors, que tenen l’exclusiva 
responsabilitat del text publicat amb la seua firma, ni es 
fa responsable de l’autenticitat de la publicitat. Vinaròs 
agraeix totes les col·laboracions, però adverteix 
que els originals a les diferents seccions no podran 
sobrepassar les 25 línies de lletra Times New 
Roman (cp.12), excepte en el cas de partits 
polítics amb representació municipal que 
tenen assignat un espai fixe. En l’original, hi 
haurà de constar la firma i figurar el nom, cognoms, 
domicili, telèfon, fotocòpia del DNI de l’autor, o bé, 
en el cas d’entitats, del representant responsable. 
No s’admetran pseudònims. La direcció no es 
compromet a publicar les col·laboracions que 
arriben després del dimarts a les 13 hores.
Per correu electrònic:  
diariet@vinaros.es, usb, cd, i, en última 
instància, en paper. 
Els escr i ts que requerisquen resposta sols 
s ’admetrà un torn de rèpl ica.

ACTUALITAT

X.Flores

La troballa i restauració -fa ara just un any- de les 
arquitectures fingides de la façana de la capella 
de Santa Victòria, del segle XVIII, va afavorir que 
l’Ajuntament de Vinaròs iniciés un estudi de les 
diverses façanes del casc antic per a localitzar més 
esgrafiats d’aquest tipus. Ara se n’han descobert 
de nous a l’auditori municipal  Ayguals  de  Izco, 
i els tècnics ja treballen en la seva restauración, 
com van explicar dimarts la regidora de Cultura, 
Anna Fibla i el restaurador Marcos Roca. 
Segons Roca “en aquests moments estem fent un 
inventari, localització i datació de pintures al fresc 
en els exteriors del barri antic. El descobriment és 
important i seria de característiques similars al de 
Toledo, perquè hi haurà aproximadament uns 50 
habitatges a Vinaròs amb aquesta clase de pintures”, 
va explicar. De fet, de les 11 cates realitzades en 3 
edificis s’han localitzat ja pintures molt importants 
de l’escola florentina, però n’hi ha a cases del 
Carrer de Sant Joan, Sant Tomás, Major i Plaça 
de Sant Agustí, pel que ens trobem enfront d’un 
patrimoni històric del barroc dels més importants 
del país. “Hi ha una tradició de pintura barroca aquí 

a Vinaròs  que procedeix dels pintors italians que 
van embellir el palau de l’Escorial, que van pintar 
tant a Vinaròs com a altres ciutats del Mediterrani 
per a guanyar-se uns diners i poder tornar al seu 
país”, va assenyalar Roca, que va considerar que 
la seva recuperació significarà un gran incentiu 
cultural i turístic. “Després de Toledo, Vinaròs serà la 
ciutat d’Espanya amb més pintures en exteriors”, va 
indicar.
 
A més de les pintures barroques, en les cates s’estan 
descobrint també pintures anteriors renaixentistes i 
gòtiques. És per això que podrien realitzar-se, segons 
va indicar, diverses rutes fins i tot per èpoques. 
La regidora de Cultura, Anna Fibla, va assenyalar que 
“estem entusiasmats amb aquest projecte perquè 
podem fer un museu a l’aire lliure d’arquitectures 
fingides, una ruta cultural important que suposa 
un atractiu patrimonial que ens pot diferenciar 
d’altres municipis i en el pressupost del pròxim 
any destinarem una partida per a recuperar-les i el 
continuarem fent en pròxims exercicis. Treballarem 
per a poder fer realitat aquest projecte tan 
important per a Vinaròs”.
Les primeres arquitectures fingides de la ciutat 

Vinaròs treballa en la recuperació de les pintures 
barroques del casc històric en descobrir-ne 
de noves a la façana de l’auditori municipal 

Un estudi dels immobles del centre de la ciutat indica que hi ha esgrafiats a mig centenar 
d’edificis i, de posar-los en valor, convertirien a Vinaròs en la segona ciutat amb més pintures 

exteriors després de Toledo
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van ser localitzades a la façana 
de l’església Arxiprestal amb la 
restauració l’any 2013 per part de 
La Llum de les Imatges. Aquests 
esgrafiats, que ara cal tornar a 
restaurar degut a l’humitat i els 
fongs, daten també del segle 
XVIII, i estan fetes segons els 
estudis pel taller dels Guilló, 
autors també dels frescos de les 
capelles laterals.
L’any passat amb la restauración 
de la capella de Santa Victòria es 
van descubrir noves pintures, en 
aquest cas florentines, a la seua 
façana, i ara se n’han localitzat 
de la mateixa época i autors a la 
façana de l’auditori. L’Ajuntament 
continuarà amb l’estudi per 
localitzar i posar en valor les 
existents en altres immobles del 
casc antic.

El restaurador Marcos Roca, parlant amb la regidora de Cultura Anna Fibla i la tècnic de Cultura, Amparo Chaler

Les arquitectures fingides de la façana de l’Arxiprestal van ser les primeres en ser descobertes, però  hauran de tornar a ser 
restaurades

Esgrafiats de la capella de Santa Victòria
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Les Regidories de Transició Ecològica 
i Comerç, encapçalades per Hugo 
Romero i Anna Fibla, han presentat al 
Mercat Municipal la nova campanya 
per a la preservació del medi ambient 
anomenada “ECOMERCAT”. L’objectiu 
és reduir entre els clients de les 
parades l’ús de plàstics i dels envasos 
que només es fan servir una vegada, 
amb el repartiment de bosses 
reutilitzables i saquets per a la fruita 
i verdura. A més es vol fomentar la 
utilització de  la carmanyola a l’hora 
de recollir la carn o el peix.
La regidora Fibla ha destacat que els 
“Clients Eco” s’enduran com a obsequi 
un joc de bosses reutilitzables per 
fer les compres. Segons afegia “per 
aconseguir-ho només cal realitzar-
ne 10 amb bosses que podem 
portar des de casa i fer ús també de 
carmanyoles per guardar la carn, el 
peix o altres productes i evitar així 
els plàstics que habitualment es fan 
servir per embolicar els aliments”. 
Una vegada fetes les 10 compres de 
forma sostenible els clients podran 
recollir les bosses reutilitzables del 
Mercat. Així mateix, també es poden 
aconseguir amb el programa de 
punts de fidelització i amb sortejos 
que es faran entre els clients.

Per la seua banda, el regidor Romero 
ha comentat que “aquesta campanya 
se suma les accions fetes des de 
l’Ajuntament per fer de Vinaròs una 
ciutat més sostenible”. En aquest 
sentit, posava com exemple el Pla 
d’Eficiència Energètica per dotar 
als edificis municipals de plaques 
solars per a reduir el consum 
elèctric, una iniciativa que també 
s’estendrà al Mercat. D’altra banda, 
també destacava la instal·lació del 
ventilador desestratificador que 
permet reduir fins a un 30% el 
consum, un aparell que s’ha pogut 
col·locar gràcies a la subvenció de 
la Generalitat Valenciana “Mercats 
d’Excel·lència”, aconseguida gràcies a 
l’Associació de Venedors.
El president de l’Associació 
de Venedors, Òscars Subirats, 
comentava que l’objectiu de la 
campanya és fer del Mercat un espai 
més sostenible amb la reducció del 
consum de plàstics i animava als 
clients a participar en aquesta nova 
iniciativa per ajudar a preservar el 
medi ambient. Per acabar afegia 
que per part dels venedors també 
es comprometen a reduir el sobre 
envasat.

L’Ajuntament aposta per reduir els plàstics en les compres del Mercat
La iniciativa portada a terme pel Govern Municipal i el Mercat de 
Vinaròs, fomentarà entre els clients la reducció de les bosses de 

plàstic, així també com els envasos d’un sol ús

MESURES ADDICIONALS EN LA COMUNITAT
VALENCIANA ENFRONT DEL CORONAVIRUS
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RESOLUCIÓ de 6 de novembre de 2020, de la consellera de Sanitat Universal i Salut Pública, per la qual s'acorda mesures
addicionals extraordinàries en la Comunitat Valenciana, a conseqüència de la situació de crisi sanitària ocasionada per la
Covid-19

Les mesures afecten a tota la Comunitat Valenciana 

1. Mesures relatives a vetles i enterraments
Aforament de 1/3 amb un límit màxim de 25 persones en espais a l'aire lliure o de

15 persones en espais tancats.

2. Mesures relatives a celebracions no religioses
Aforament d'un 1/3 amb un màxim de 25 persones en espais a l'aire lliure o de 15

persones en espais tancats. (*)

3. Mesures relatives a esdeveniments i activitats multitudinàries 
No s'autoritza cap d'esdeveniment o d'activitat multitudinària. No tindran

consideració d'esdeveniments i activitats multitudinàries aquells actes culturals

inclosos en la programació ordinària, habitual dels locals i establiments culturals i

artístics com a teatres, cinemes, auditoris de música, centres culturals, sales de

concerts, sales d'exposicions, sales de conferències i altres espais de naturalesa

anàloga l'activitat ordinària de la qual siga cultural i que compten amb protocols

suficients per al desenvolupament de la seua activitat.

4. Mesures relatives a les activitats festeres i tradicionals
No es podrà superar el número màxim de 6 persones, excepte per a funcions

pròpies de gestió i administració. 

No s'obriran al públic en cap cas. 

5. Mesures relatives a parcs infantils recreatius a l'aire lliure, castells
inflables, tobogans i altres jocs infantils
Aforament màxim del 50%.

6. Mesures relatives a locals d'oci infantil en espais tancats 
Les activitats grupals tindran un màxim de 6 participants.

S'haurà de garantir la neteja contínua i que no es produïsca intercanvi d'objectes

entre les persones usuàries.

NOVES MESURES DE PREVENCIÓ 
DE LA COVID-19 
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Es prohibeix la circulació, deambulació i permanència en vies i espais d'ús
públic de totes les persones entre les 00.00 hores i les 6.00 hores, amb
excepció de la realització de les següents activitats:

RESOLUCIÓ de 24 d'octubre de 2020, de la consellera de Sanitat Universal i Salut Pública, per la s'acorda
mesures addicionals excepcionals en la Comunitat Valenciana, com a conseqüència de la situació de crisi
sanitària ocasionada per la COVID-19.

MESURES EXCEPCIONALS 

1.Mesures relatives a la circulació de persones 

- Desplaçament al lloc de treball per a efectuar la seua prestació laboral,
professional o empresarial.
- Retorn al lloc de residència habitual després de la jornada laboral.-
Assistència a centres, serveis i establiments sanitaris o adquisició de
productes farmacèutics.
- Assistència i cura a persones majors, menors, persones dependents,
persones amb discapacitat o persones especialment vulnerables.
- Causa de força major o situació de necessitat.
   

2. Mesures en reunions de caràcter familiar i social

2.1. La participació en qualsevol agrupació o reunió de caràcter familiar i/o social,
es limitarà a un número màxim de 6 persones, tant en espais públics com privats,
excepte en el cas de persones convivents, mantenint-se les activitats i
esdeveniments amb els aforaments i mesures establides en l'Acord de 19 de juny,
del Consell, sobre mesures de prevenció enfront de la Covid-19, segons redacció
donada per la Resolució de 17 de juliol de 2020, de la Consellera de Sanitat
Universal i Salut Pública. 

2.2. Es recomana que les activitats d'interacció social es desenvolupen sempre i
prioritàriament en espais oberts i ben ventilats. 

2.3. Es recomana cancel·lar o posposar qualsevol activitat familiar o social que no
siga considerada imprescindible i puga ser ajornada.
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Les Regidories de Transició Ecològica i Comerç, 
encapçalades per Hugo Romero i Anna Fibla, han 
presentat al Mercat Municipal la nova campanya 
per a la preservació del medi ambient anomenada 
“ECOMERCAT”. L’objectiu és reduir entre els clients 
de les parades l’ús de plàstics i dels envasos que 
només es fan servir una vegada, amb el repartiment 
de bosses reutilitzables i saquets per a la fruita i 
verdura. A més es vol fomentar la utilització de  la 
carmanyola a l’hora de recollir la carn o el peix.
La regidora Fibla ha destacat que els “Clients 
Eco” s’enduran com a obsequi un joc de bosses 
reutilitzables per fer les compres. Segons afegia 
“per aconseguir-ho només cal realitzar-ne 10 amb 
bosses que podem portar des de casa i fer ús també 

de carmanyoles per guardar la carn, el peix o altres 
productes i evitar així els plàstics que habitualment 
es fan servir per embolicar els aliments”. Una vegada 
fetes les 10 compres de forma sostenible els clients 
podran recollir les bosses reutilitzables del Mercat. 
Així mateix, també es poden aconseguir amb el 
programa de punts de fidelització i amb sortejos 
que es faran entre els clients.
Per la seua banda, el regidor Romero ha comentat 
que “aquesta campanya se suma les accions fetes 
des de l’Ajuntament per fer de Vinaròs una ciutat 
més sostenible”. En aquest sentit, posava com 
exemple el Pla d’Eficiència Energètica per dotar als 
edificis municipals de plaques solars per a reduir el 
consum elèctric, una iniciativa que també s’estendrà 

al Mercat. D’altra banda, també destacava la 
instal·lació del ventilador desestratificador que 
permet reduir fins a un 30% el consum, un aparell 
que s’ha pogut col·locar gràcies a la subvenció de 
la Generalitat Valenciana “Mercats d’Excel·lència”, 
aconseguida gràcies a l’Associació de Venedors.
El president de l’Associació de Venedors, Òscars 
Subirats, comentava que l’objectiu de la campanya 
és fer del Mercat un espai més sostenible amb la 
reducció del consum de plàstics i animava als clients 
a participar en aquesta nova iniciativa per ajudar a 
preservar el medi ambient. Per acabar afegia que 
per part dels venedors també es comprometen a 
reduir el sobre envasat.

El Departament de Salut de Vinaròs ha 
lanzado un llamamiento a enfermeros 
y enfermeras que, en estos momentos, 
se encuentren desocupados ante 
la urgencia por cubrir las vacantes 
que existen actualmente en Hospital 
Comarcal de Vinaròs. El centro necesita 
incorporar profesionales en distintos 

servicios del hospital y únicamente 
se requiere estar en posesión de la 
diplomatura o del grado en Enfermería 
para aspirar a estos puestos.
Las personas interesadas deben enviar 
su currículum vitae a la dirección 
de correo herrera_mon@gva.es, a la 
atención de la directora de Enfermería 

del Departament de Salut de Vinaròs, 
Mònica Herrera. También se pueden 
poner en contacto con el hospital en 
el número de teléfono 964 47 72 00. 
El hospital se pondrá en contacto con 
los profesionales interesados para 
concretar la fecha de incorporación y 
las condiciones de la contratación.

La Generalitat millorarà l’accessibilitat a la Costa Nord de Vinaròs
En total es tracta d’una inversió de 213.590€ prevista per a l’exercici 2021 per a actuar a les cales Llanetes i Timbes

El Hospital Comarcal de Vinaròs necesita incorporar 
de manera urgente enfermeros y enfermeras

Interesados/as mandar currículum a 2020tecnicoblo@gmail.com

SE PRECISA PERSONAL
para instalador de telecomunicaciones e informática

Jornada completa en Benicarló. Se requiere experiencia previa y titulación
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La regidora d’Educació i Infància, Begoña López, 
acompanyada pels representants de l’Associació 
de Pastissers Víctor Mestre i Alberto Cerdán 
han presentat aquest matí a la sala d’actes de la 
Biblioteca Municipal la programació per celebrar 
el dia de Santa Caterina. Cal destacar que enguany 
serà una agenda marcada per la crisi sanitària i la 
majoria dels actes previstos es veuran suspesos, 
per tal de garantir la salut dels xiquets.
López ha destacat que el més important per 
a l’Ajuntament és la preservació de la salut de 
les persones i malauradament activitats com 
el concurs de menjar pastissets, jocs infantils o 
teatre no es podran realitzar. Segons afegia el que 

“sí que celebrarem serà el concurs de lloes, una 
tradició molt arrelada a la localitat que no podem 
deixar perdre i que cada any es possible gràcies 
l’Associació de Pastissers”. 
Pel que fa al funcionament, López ha explicat 
que enguany cada centre educatiu tindrà dos 
guanyadors, un en la categoria d’Infantil i l’altre 
en la de Primària. Els xiquets i xiquetes que creen 
les millors lloes rebran com a obsequi una targeta 
regal amb el seu nom perquè la puguen canviar 
per un pastisset de Santa Caterina a la pastisseria, a 
més d’un petit detall. La regidora ha assenyalat que 
és una bona forma de fomentar la festa i al mateix 
temps la venda d’aquest dolç tan tradicional.

Per la seua banda, el president de l’Associació 
de Pastissers, Víctor Mestre, agraïa un any més la 
col·laboració de l’Ajuntament, i en especial de la 
Regidora d’Educació i Infància, per fer possible el 
concurs de lloes. En aquest sentit, assenyalava que 
cada any els xiquets realitzen uns treballs molt 
originals i creatius que sempre sorprenen, a més de 
fer molt difícil escollir només un guanyador.
Per acabar, la regidora López comentava que quan 
la situació sanitària ho permeta es buscarà un dia 
per a poder celebrar la festa de Santa Caterina amb 
activitats infantils per a tots els xiquets i xiquetes 
de la localitat.

La Regidoria d’Obres i Serveis, encapçalada 
per Carmen Morellà, a través de l’empresa 
encarregada de la gestió de l’enllumenat 
públic, ha millorat la il·luminació de 
l’avinguda de Maria Auxiliadora. Les feines 
s’han executat aquesta mateixa setmana 
amb la instal·lació 15 de noves lluminàries de 
vorera amb tecnologia LED de baix consum.
La regidora Morellà ha destacat “que aquestes 
feines suposen una important millora de la 
il·luminació del vial, fet que ofereix una major 
seguretat per als conductors i vianants”. 
Per acabar, ha assenyalat que les feines han 
comptat amb una inversió de 12.000€.

Vinaròs viurà una festa de Santa Caterina marcada per la Covid-19
Des de la Regidora d’Educació i Infància, amb l’Associació de Pastissers, s’ha decidit celebrar el concurs de lloes 

per continuar fomentat entre els xiquets aquesta tradició tan arrelada a la localitat

Obres i Serveis millora l’enllumenat de l’avinguda de Maria Auxiliadora
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L’Entitat Valenciana d’Habitatge i Sòl, EVHA, posa en lloguer el local 
3 ubicat al número 1 de l’avinguda de Juan XXII per a entitats o 
associacions sense ànim de lucre. Cal destacar que aquest és un dels 22 
locals que l’Entitat ha posat en opció de lloguer en tota la Comunitat 
Valenciana. L’objectiu és oferir un espai amb bonificacions de renda 
perquè les entitats puguen organitzar activitats o reunions, sense que 
el lloguer supose un despesa elevada. En aquest cas es tracta d’un 
local amb 112 metres quadrats.
Les entitats o associacions interessades que aquesta oferta de l’EVHA 
poden consultar tota la informació i els plecs de condicions a través 
de la pàgina web www.evha.es. Si tenen dubtes poden telefonar 
al número 961 96 47 00 o bé enviar un correu electrònic a l’adreça 
activos_evha@gva.es. 
Cal destacar que les ofertes s’hauran de presenta de forma presencial 
a les oficines d’EVHA, al carrer Vinatea 14 de València en horari de 
9:00h a 14:00h. La data límit és fins el 24 de desembre.

Redacción
El  Consejo General del Matadero Comarcal Zona Norte  se 
reunió ayer en Castelló para abordar la viabilidad de la planta 
de Vinaròs y acordó condonar el pago del canon a la empresa 
arrendataria de las instalaciones de la Diputación. 
El órgano dio el visto bueno a renunciar al cobro de 
este importe en compensación por las inversiones  en 
infraestructuras y equipamiento efectuadas en el espacio 
durante los últimos años.
La diputada del área, Lluïsa Monferrer, aseguró que «el objetivo 
es garantizar la viabilidad del matadero y de la empresa que 
allí trabaja, que dado la situación de crisis que viene sufriendo 
el sector desde hace años ha visto caer el número de ventas y 
encargos y, en consecuencia la facturación».
«Tras escuchar a la empresa y valorar todas las opciones 
posibles hemos decidido elegir la más beneficiosa para ambas 
partes», añadió Monferrer, con lo que la compañía no tendrá 
que hacer frente al pago y, por otra parte, «garantizamos que 
pueda mantener los puestos de trabajo».

L’Entitat Valenciana d’Habitatge i Sòl ofereix un local a Vinaròs

Diputación garantiza la viabilidad de la empresa del matadero 
Eximen del abono del canon por el uso de la instalación a la mercantil arrendataria 
La inversión en la infraestructura y el equipamiento servirán como compensación

Un 38% dels serveis que realitza la Policia Local de Vinaròs estan 
relacionats amb el control de les mesures sanitàries Covid-19

Des de la Policia Local de Vinaròs s’ha realitzat 
un resum estadístic dels serveis i sancions duts a 
terme durant les tres setmanes que portem des 
de l’establiment, dissabte passat 24 d’octubre, de 
la limitació a la circulació de persones de les 00:00 
a les 06:00 hores, així com d’altres restriccions 
importants com és la limitació a un màxim de 6 
persones en les reunions socio-familiars. 
Del total de serveis que duu a terme la Policia 
Local, prop d’un 40% dels mateixos estan 
relacionats amb el control, seguiment i/o sanció 
de les restriccions implantades per les autoritats 
sanitàries amb l’objectiu de controlar el creixement 
de la pandèmia Covid-19. 
Respecte a les actes/denuncia interposades pel 
col·lectiu policial durant aquests últims 21 dies, són 
un total de 126 les propostes de sanció alçades per 
diversos motius. 

En primer lloc, destaquen les 34 denúncies per 
incompliment de la limitació de circulació de 
persones més enllà de les 00:00 i fins a les 06:00 
hores. 
En segon terme, es donen 29 propostes de sanció 
interposades per no usar o no portar correctament 
col·locada la màscara. 
Finalment, també són significatives les 28 actes 
alçades per l’incompliment de la restricció relativa al 
tancament perimetral de la Comunitat Valenciana, 
denúncies interposades en els habituals controls, 
que tant la Policia Local com la Guàrdia Civil 
realitza especialment en caps de setmana, en els 
diferents vials d’accés a la nostra Comunitat, com 
són la N-340, N-232 i N-238, així com en carreteres 
secundàries com és el cas del Camí Vell d’Alcanar. 
Com a servei significatiu, cal destacar el dut a terme 
dissabte passat 7 de novembre, quan es va realitzar 

una intervenció en la qual es van alçar 24 actes 
de sanció per incompliment de la limitació d’un 
màxim de 6 persones en reunions socials. 
Per acabar, respecte a les intervencions dutes a 
terme en l’hostaleria i restauració durant aquestes 
tres últimes setmanes, 2 han sigut els establiments 
públics denunciats per incompliment de les normes 
sanitàries. En aquests casos els incompliments 
estaven referits als excessos d’aforament, ús 
inadequat de màscara en treballadors i excés 
d’ocupació de la terrassa. 
Des de la Policia Local de Vinaròs es vol agrair el 
gran esforç que realitza la immensa majoria de 
la ciutadania, respectant totes i cadascuna de 
les normes que les autoritats sanitàries han anat 
implementant durant les últimes setmanes, esforç 
que segur ens portarà a superar entre tots l’actual 
situació.
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La Regidoria d’Obres i Serveis, 
encapçalada per Carmen Morellà, 
continua amb les feines de millora 
dels espais i mobiliari urbà de la 
localitat, per tal d’oferir uns serveis 
òptims als veïns. En concret, durant 
aquesta setmana s’ha realitzat el 
canvi de paviment del parc infantil de 
la plaça de la Constitució.
La regidora Morellà ha indicat que “el 
terra antic estava format per lloses 
que degut al pas del temps i al desgast 
presentava diverses irregularitats, 
fet que fins i tot provocava algunes 
caigudes, per això s’ha decidit 
renovar tot el paviment per oferir 
així una major seguretat”. Segons 
afegia aquestes feines han comptat 
amb una inversió aproximada de 
15.000€ realitzada amb fons propis 
de l’Ajuntament.
D’altra banda, Morellà ha anunciat 
que durant els propers dies 
s’instal·laran tres elements canins al 

gos-parc de l’avinguda de Castelló. 
En aquest sentit, comentava que “era 
una reivindicació dels usuaris de la 
zona que demanaven la col·locació 
de nous aparells per a gaudir del 
joc amb les mascotes”. Morellà 
assenyalava que la millora dels parcs 
canins de la ciutat serà una de les 
tasques que es desenvoluparan des 
del Departament durant el proper 
any, amb la voluntat d’oferir unes 
instal·lacions òptimes per als usuaris 
i mascotes.
Actuacions en l’enllumenat
La Regidoria d’Obres i Serveis, a 
través de l’empresa encarregada 
de la gestió de l’enllumenat públic, 
treballa en la instal·lació de LEDS de 
baix consum a l’estructura del Limbo, 
al passeig de Fora del Forat, per dotar 
de major il·luminació aquesta zona. El 
cost d’aquesta actuació és de 6.400€, 
amb l’objectiu de millorar la visibilitat 
i seguretat d’aquest tram del passeig.

Per acabar, cal destacar que a aquestes 
feines de millora de la il·luminació 
s’afegeixen les que s’han executat 
aquesta setmana a l’avinguda de 

Maria Auxiliadora, amb la instal·lació 
15 de noves lluminàries de vorera 
amb tecnologia LED de baix consum, 
per millorar també visibilitat del vial.

Obres i Serveis adequa el mobiliari urbà de la ciutat
Les feines s’afegeixen a les millores de l’enllumenat públic que aquesta mateixa setmana s’han executat 

a l’avinguda de Maria Auxiliadora i al passeig de Fora del Forat

Vinaròs registra 206 nous positius en coronavirus en els últims 14 dies

Continúen les males dades quant al nombre de positius per coronavirus tant a Vinaròs com al Departament de Salut 01.
Concretament a Vinaròs els nous casos positius són preocupants.  De 46 nous casos positius de fa quatre setmanes, els 71 de fa tres, els 109 de fa dos setmanes 
i els 137 de fa només 7 dies, esta setmana (a data 18 de novembre) hi havia ja un total de 206 positius en les proves PCR al municipi (les dades són sempre dels 
últims 14 dies). El total de positius és de 630 i han hagut 7 defuncions a la nostra ciutat degut a la pandèmia. 
Pel que respecta a les dades de l’Àrea de Salut 01 són 1.862 els positius detectats, 555 en els últims 14 dies i 43 defuncions.
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Informació important per a les col·laboracions
Nou e-mail del Diariet

El correu del Diariet enlloc de diariet@vinaros.org és:
diariet@vinaros.es

El alcalde, Guillem Alsina y el edil 
de Urbanismo, José Chaler han 
reactivado las negociaciones 
con el Gobierno Central para 
poder hacer realidad la primera 
fase del polígono Soterranyes, 
que  engloba un total 648.000 
m2 que en principio no estarían 
afectados por impedimentos 
técnicos y ambientales. En este 

sentido, ambos mantuvieron 
esta semana una reunión por 
videoconferencia con  Lucrecio 
Fernández ,  el nuevo director 
general del Sepes,  Entidad 
Pública Empresarial de Suelo, 
con  quien  que  se profundizó  en 
una posible colaboración para el 
desarrollo de  este  futuro parque 
empresarial.

El Partido Popular de Vinaròs ha presentado 
una moción que se debatirá en el pleno 
ordinario de la próxima semana exigiendo 
al gobierno municipal de PSPV-PSOE y 
Totes i tots que “habilite una línea de ayudas 
directas a autónomos y pequeñas empresas”.

El portavoz popular, Juan Amat, ha recordado 
que “estas ayudas fueron anunciadas por el 
equipo de gobierno hace más de seis meses 
pero hasta la fecha no se han habilitado, en 
una muestra más de la dejadez del gobierno 
municipal”.

Amat señalaba que “las dificultades por las 
que atraviesan los autónomos y pequeñas 
empresas siguen creciendo y por parte del 
equipo de gobierno no se da cumplimiento 
a las promesas realizadas”.

Finalizaba Amat indicando que 
“Ayuntamientos de nuestro entorno como 
Peñíscola o Alcalá de Xivert, con gobiernos 
del PP, han tramitado y ya están pagando 
dichas ayudas por lo que la inacción en este 
tema por parte del Ayuntamiento de Vinaròs 
requiere de una explicación por parte del 
Alcalde”.

Vinaròs reactiva las 
negociaciones con el Sepes por el 
polígono industrial Soterranyes

El PP presentará una moción para “crear una línea de ayudas directas 
a autónomos y pequeñas empresas”

Amat: “Ayuntamientos como Peñíscola o Alcalá de Xivert las crearon, las tramitaron y ya las están pagando; Vinaròs debe tomar ejemplo”
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Per què nutrició? I l’especialitat de nutrició 
infantil?
La vida de la gent està envoltada de la paraula 
“dieta” amb un concepte negatiu d’aquesta, cosa 
que dins de la meua mentalitat no entrava, ja que 
l’alimentació és diària, mengem cada dia i més 
d’una vegada al dia...Per què no aprofitar-ho i 
potenciar-ho per a millorar la salut? I això és el que 
jo sempre he volgut transmetre.
El perquè de la nutrició infantil té la seua explicació 
per una part familiar. Sóc molt familiar i, des de fa 
uns anys, els meus cosins ja han tingut fills i això ha 
fet que l’alimentació dels més menuts i tot el que 
els envolta sigui el que m’ha cridat l’atenció per a 
especialitzar-me.

Acabes d’inaugurar el teu centre de nutrició i 
dietètica. Tenies clar des del principi que volies 
la teva consulta pròpia?
Si, des d’un primer moment sabia que establir 
la meua consulta pròpia era la meua principal 
idea.  Jo vaig tenir l’oportunitat de poder treballar 
durant uns anys amb altres professionals, veure 
com funcionava fora dels llibres de teoria tot el 
que envolta a la nutrició i la dietètica, vaig 
conéixer quina era la meua passió dins 
d’aquest món i, finalment, vaig trobar el 
moment de donar el pas i establir-me.

Durant el confinament vas 
utilitzar Instagram com a 
eina per donar-te visibilitat, 
creant i mostrant receptes 
saludables, creus que la teva 
iniciativa va promoure una 
millor alimentació entre els 
teus seguidors?
Instagram ha sigut sempre 
la plataforma amb què m’he 
menejat, tant abans com 
després del confinament, 
i també la que m’ha donat 
més visibilitat. Però el gran 
interés de la gent durant el 
confinament va fer que jo els hi 
pogués oferir més, i el feedback 

que vaig rebre va ser increïble. Si vaig poder ajudar 
a només una persona encara que siga, jo em dono 
per satisfeta!

4 de cada 10 nens a Espanya tenen problemes 
de sobrepés, per què creus que tenim unes 
xifres tan elevades?
Les xifres actuals són molt tristes, som un dels 
països capdavanters en sobrepés i obesitat 
infantil. El perquè principal possiblement vingui 
per les estratègies de màrqueting que ofereix 
la indústria alimentària, que afecta tant als 
xiquets com als adults. Així, la mala alimentació 
és una roda que mai s’acaba. La culpa és del 
desconeixement que ens ha creat la cultura que 
envolta a la “dieta”, on demonitzem a les fruites i les 
apartem de l’alimentació, però on les galetes amb 
multivitamines pareixen la millor opció. I així ens 
ho fan creure. Vivim enganyats, i no ho sabem.

“La persona ha d’assolir els conceptes 
per a canviar els hàbits perquè la 
seua alimentació sigui saludable per 
a tota una vida”
Quan som petits, generalment, el premi que ens 
donen és un dolç o una llaminadura. Consideres 
que ha de canviar la mentalitat en l’àmbit de 
l’alimentació?
Per suposat. Els premis, recompenses i càstigs mai 
s’han de fer amb aliments i molt menys, oferint 
un aliment ultra processat (dolç o llaminadura) 
com a premi, ja que llavors el nen o nena associa 
els aliments saludables com a una cosa negativa, 
i viceversa. 

Creus que, en general, tenim una cultura 
nutricional suficient?
No, la indústria alimentària “se les sap totes” per a 
tenir-nos enganyats. No pot ser que l’alimentació 

sigui una cosa tan vital  i que la gent no 
pugui assolir un coneixement adequat al 

respecte per no tenir una figura com la 
del dietista-nutricionista al seu abast 

a la sanitat pública, ja que aquest 
desconeixement porta a patir 

moltes de les patologies actuals.

A les escoles fa temps que 
premien el fet de portar 

esmorzars saludables i ara 
també s’està incorporant 
als menjadors menús 
equilibrats, però, creus 
que és suficient?
Moltíssims docents ja 
estan conscienciats 
de la importància de 
l’alimentació en els més 
petits i això s’ha notat 

en els últims anys amb 
iniciatives com les que 

comentes. Encara així, tot 

SOCIETAT

 “La clau està en disfrutar 
del procés d’alimentar-te, 

de crear noves receptes 
que ajuden a fer que 
gaudeixis de menjar”

Marta Oliver

La nutrició és un pilar fonamental en el dia a dia de totes les persones. Marta Oliver (@littleavocado) – amb només 25 anys –  és la 
propietària de Centre de Nutrició i Dietètica Marta Oliver Barreda. Especialitzada en nutrició infantil, considera que és fonamental  

adquirir hàbits per una bona alimentació des que som petits.

Nutricionista

Laia Casanova
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  COOPERATIVA AGRICOLA “EL SALVADOR”, COOP. V. 
  Pol. Industrial Mediterráneo, Pda. Capsades 12500 Vinaròs tel-964 45 12 57 
 
 
 
 

CONVOCATORIA 
 
    Dando cumplimiento al acuerdo adoptado por el Consejo Rector de esta Entidad, y de acuerdo con 
lo legalmente establecido, se convoca a todos los Socios de esta COOPERATIVA AGRICOLA “EL 
SALVADOR” para celebrar la Asamblea General Ordinaria el próximo día 27 de Noviembre de 2020, en 
esta localidad, en el domicilio social de la entidad, Pol. Industrial Mediterráneo, Pda. Capsades, de 
Vinarós, a las 18:30 horas en primera convocatoria y a las 19:00 horas en segunda, a fin de tratar los 
siguientes puntos del siguiente: 
 
                        ORDEN DEL DIA 
 
 1º.- Examen o censura del Informe de Gestión. 
 2º.- Aprobación si procede, de las Cuentas Anuales correspondientes  
 al pasado ejercicio económico, cuya memoria contiene la distribución 
 de excedentes y la liquidación del presupuesto y el plan de Inversiones del FFPC.   
3º.- Elección para la renovación estatutaria del Consejo Rector. 
4º.-Sugerencias y preguntas al Consejo rector. 
5º.- Decisión sobre la aprobación del Acta. Designación de socios al efecto. 
                                                        
 Vinaròs a 16 de Noviembre de 2020 
                                                
EL PRESIDENTE 

 
  
 
                                                       

         
Fdo. Sebastián Polo Forner                  

 
 
NOTA: En relación a la documentación referida en los distintos puntos del Orden del día de la presente 
convocatoria, los informes de gestión, las cuentas anuales y los demás documentos referentes a las distintas 
propuestas sobre las que han de decidir la Asamblea, se encuentran a disposición de los socios en las oficinas del 
domicilio social de la Cooperativa, donde podrán ser examinados en horario de nueve a trece horas, durante todos 
los días hábiles siguientes al del anuncio de la presente convocatoria y hasta la fecha de la Asamblea.  
 
No obstante lo anterior, los socios podrán solicitar la referida documentación, bien por escrito, en cuyo caso le 
será remitida en soporte papel a su domicilio social, o bien por correo electrónico a la dirección 
coopesalvador@gmail.com, supuesto en el que le será enviada a la dirección telemática de la solicitud. 
 
En cumplimiento de las medidas higiénico-sanitarias  por  la  Covid-19 , se deberá respetar el  mantenimiento  de  
la  distancia  mínima  y será  obligatorio el  uso  de  la  mascarilla. Asimismo, se recomienda a los socios vulnerables 
la delegación del voto, indicando que, excepcionalmente, durante el ejercicio 2020 se permite que un socio pueda 
representar a cuatro ausentes. 

s’ha d’agafar amb pinces, ja que, no es pot saber 
mai què és el que desdejuna un nen a casa  o si, 
el nen no desdejuna. S’ha de contextualitzar tot, 
però la iniciativa per suposat que és bona. El tema 
dels menjadors escolars ha millorat amb els últims 
anys, però continua sent molt trist la poca qualitat 
nutricional dels plats que el conformen, quan 
hauria de ser primordial que es plantegessin de 
manera correcta i saludable al 100%.

La figura del nutricionista és eventual o 
consideres que hauria d’anar lligada al 
creixement de la persona?
Tot depén de cada persona. Sempre hi ha un punt 
de partida on la gent considera que ha d’anar a un 
nutricionista. La figura del dietista-nutricionista 
pot acompanyar a la persona al llarg de diferents 
etapes, però el més probable és que la persona 
assolisca els conceptes per a canviar els hàbits i 
que la seua alimentació sigui saludable per a tota 
una vida. El més important és trobar al dietista-
nutricionista que li ensenye a canviar hàbits i no 
només “a fer dieta”.

“Utilitzar el 95% de l’alimentació 
per a alimentar-se de manera 
saludable i disfrutar del 5% restant 
amb flexibilitat, és per a mi la clau 
primordial.”
Un nutricionista va més enllà de les dietes?
Per descomptat. El dietista-nutricionista es troba 
en molts dels àmbits de la nostra vida, no serveix 
només per a fer dietes. 

Quina creus que és la clau per a una bona 
alimentació?
A mi sempre m’agrada remarcar que la clau està en 
disfrutar del procés d’alimentar-te, de crear noves 
receptes que ajuden a fer que disfrutes de l’acte 
de menjar perquè només així s’aconseguirà tenir 
una adherència al canvi. A més, la flexibilitat. És 
important saber que és molt complicat alimentar-
se de manera correcta el 100% del temps. Utilitzar 
el 95% de l’alimentació per a alimentar-se de 
manera saludable i disfrutar del 5% restant amb 
flexibilitat, és per a mi la clau primordial.

I mirant al futur... Què et falta per fer o què 
t’agradaria fer?
En un futur m’agradaria poder treballar amb 
altres professionals i veure altres punts de vista. 
Actualment a la clínica comptem també amb 
professionals de la psiconutrició i la psicologia 
infantil, ja que tot va lligat per a potenciar la salut. 
M’agradaria fer moltíssimes coses més i segur que 
al llarg dels anys se me n’ocorreran encara moltes 
més!
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Como cada año, en el marco de la Feria Mediterránea Gastrónoma, se 
ha presentado la nueva edición de la guía gastronómica que dirige el 
periodista y crítico gastronómico Santos Ruiz.  Tradicionalmente conocida 
como “los 55 mejores restaurantes de la Comunidad Valenciana”, este 
año se convierte en la guía de “los 55 imprescindibles”, imprescindibles 
entre los que encontramos al vinarocense Martorell como una de las 5 
promesas de la gastronomía valenciana (único nominado de la provincia 
de Castellón) y a su restaurante, Gaudir Restaurant, como uno de los 
destacados para comer bien y disfrutar en nuestro territorio, en su caso, 
en Alcossebre.

Tras la presentación de la guía, Marc Martorell ha agradecido no solo la 
inclusión de su restaurante en la misma, sino también el reconocimiento 
a su cocina y su trabajo personal, valoración que supone “un gran impulso 
en momentos tan duros como el que está pasando el sector hostelero. El 

Marc Martorell de Gaudir Restaurant, nominado a joven promesa 
de la cocina valenciana 2020

   T E R T Ú L I A   L I T E R à R I A   

                                    ÀGORA   
    Club de lectura       Llegir  compartint  és llegir més vegades....

“L A S   O L A S ” 
De Virginia Wolf 

divendres, 18 desembre , 17,30h.  
Presenta el llibre : Gema Redó 
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LLOC : PER DETERMINAR , SEGONS MESURES ANTI-COVID. 
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Els restaurants 
i bars de Vinaròs 

ofereixen menjar 
per a emportar

Una nova iniciativa creada per 
la Regidora de Promoció de la 
Ciutat i Interés Turístic perquè 

els comensals puguen gaudir del 
menjar a casa

La Regidora de Promoció de la Ciutat i 
Interés Turístic, encapçalada per Marc 
Albella, ha posat en marxa una nova 
iniciativa de suport al sector de la 
restauració per ajudar als establiments 
a poder superar la difícil crisi econòmica 
generada pel coronavirus. Es tracta de 
cartells amb informació dels telèfons 
i adreces, tant de restaurants com de 
bars, per a poder encomanar el menjar 
per emportar.

Des del sector de l’hostaleria han 
agraït a l’Ajuntament i en especial a 
la Regidora de Promoció de la Ciutat i 
Interés Turístic aquesta campanya de 
suport als establiments de restauració.
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Per reforçar aquells arguments científics, exposats 
en el capítol anterior, sobre l’interès d´anar a Mart 
cal parlar dels inicis dels estudis de les formes 
primordials de vida que es trobaren a la Terra, les 
que s´han anomenat “extremofils”, organismes 
vius, molt elementals, que poden viure en extremes 
condicions fisicoquímiques, en les que es creia 
impossible la existència de vida orgànica.  
El 1960 Thomas Brock, un  microbiòleg de la 
Universitat de Wisconsin-Madison descobreix, al 
parc nacional de Yellowstone (EEUU), la existència 
d´un bacteri que viu en les fonts termals  del lloc, 
en unes condicions impensables per qualsevol 
tipus d´organisme viu, a una temperatura de 190 oF 
(87,7 oC). Es classificada i anomenada com Thermus 
aquaticus, dins del ample grup d´organismes 
extremofils. El 1967 Brock publica la seva descoberta 
a la revista Science, i es pot dir que aleshores comença 
l´estudi científic formal dels extremofils.
 Bastant mes tard, els 1980´s, un altre bacteriòleg, 
Kary Mullis (Cetus Corporation, California) te la 
formidable idea d´utilitzar les polimerases pròpies 
de la bactèria Thermus per desenvolupar el mètode 
de PCR (Polimer Chain Reaction), per el que rebrà 
el Nobel de Química (compartit) el 1993, i que serà 
bàsic per els posteriors estudis de biologia molecular 
en facilitar la amplificació del ADN, que permetrà la 
seqüenciació genòmica i identificació de tota mena 
d´esser viu o de material orgànic.  Sí, es tracta de 
“la PCR” que tan famosa s´ha fet amb motiu de la 
pandèmia del COVID-19.
A partir d´aleshores comença una intensa activitat 
de cerca, identificació i estudi d´extremofils en molt 
diferents ambients del nostre planeta, per grups de 
científics especialistes en química, geologia, biologia 
i fisiologia, genètica i biologia molecular, que donen 
com resultat l´aparició d´una nova especialitat 
científica anomenada astrobiologia, que es planteja 
seriosament la identificació d´organismes vius 
elementals d´aquest planeta que podrien arribar a 
trobar-se en ambients tan rars i agressius, extrems, 
com els que s’albiraven de trobar en planetes aliens, 
principalment dins del nostre sistema solar, com es 
el cas de Mart.
Aquest gran interès es basa també en consideracions 
del punt de vista evolutiu sobre l´origen de la vida 
orgànica a la Terra, doncs aquests organismes es 
troben en la base de l´arbre filogenètic de tots 
els essers vius, que varen aparèixer i començar 
a desenvolupar-se en les condicions extremes 
primordials del nostre planeta, fa mes de 3000 
milions d´anys, i que podrien encara trobar-se a 
Mart, i qui sap si en altres llocs, com els exoplanetes 
tan buscats últimament pels astrònoms i altres 
científics de disciplines apropades.
La recerca d´organismes extremofils com el citat 
en el text anterior-  Thermus -, que podrien fer un 
“bon paper” a Mart, ha empentat la seva intensa 
exploració a la Terra, i ha permès trobar un amplíssim 
ventall de fongs, protobacteris, arqueobacteris 
(archaea) i bacteris que compleixen abastament 

les característiques que els fan interesantíssims per 
als astrobiòlegs. A la bibliografia es pot trobar una 
ample varietat d´aquests extremofils que viuen en 
llocs tan freds i poc recomanables com sota els gels 
antàrtics (psicròfils), en les surgències volcàniques 
submarines d´elevada temperatura (termòfils), 
en salmorres d´elevada salinitat i composició 
química quasi tòxica (halòfils), en aigües residuals 
d´explotacions mineres carregades de metalls 
pesats i en total absència d´oxigen, o en llocs amb 
altes dosis de radiació ionitzant.
 Donarem alguns exemples d´organismes que han 
sigut qualificats per astrobiòlegs com possibles 
aspirants a sobreviure a Mart: Haloferax volcani, 
es un arqueobacteri halòfil que suporta elevades 
dosis de radiació. Coneguda des dels anys 1930, es 
va classificar definitivament el 1975, aïllada del Mar 
Mort (Israel), del Gran Llac Salat de Utah (EEUU), i 
de diverses salines per tot el mon, com les salines 
alacantines. Es aeròbia però pot viure en condicions 
totalment anaeròbies. La seva capacitat de mantenir 
la homeòstasi interna, malgrat el medi hipersalí 
on viu, la fa un potencial subjecte d´estudis en 
biotecnologia, pot proporcionar informació molt 
rellevant en genètica i evolució, i es creu que podria 
suportar les condicions fisicoquímiques trobades a 
la superfície de Mart.
Planococcus halocryophilus, es un bacteri halòfil 
i psicròfil, aïllat el 2011 del permafrost gelat de 
regions àrtiques. Capaç de viure en salmorres  a 
temperatures sota cero sense congelar-se degut 
a l´acció anticongelant de la sal. Es considera 
que podria viure en els ambients recentment 
descoberts a Mart, on abunden els llacs de salmorres 
perclorades sota capes de gel als dos pols, i a llocs 
com la regió Ultimi Scopuli  descoberta el 2018 pel 
radar MARSIS incorporat a la missió orbital MARS 
EXPRESS de la Agencia Aeroespacial Europea de 
2003. Aquest radar (Mars Advanced Radar for 
Subsurface and Ionosphere Sounding) envia ones 
de radiofreqüència sobre la superfície marciana, 
que reboten a la superfície i al subsol, amb el que 
es pot identificar el tipus de material que les rebota: 
roca, aigua o gel, entre altres. Aquestes senyals han 
permés identificar masses d´aigua liquida atrapades 
sota capes de gel de mes d´un km de gruix.
El bacteri Deinococcus radiodurans, i l´arqueobacteri 
Thermococcus gammatolerans, son els dos 
organismes coneguts fins ara capaços de suportar 
els majors nivells de radiació per un organisme 
viu. Poden resistir l´acció instantània de radiacions 
ionitzants 200 cops mes elevades que la que mataria 
a un ser humà. En el cas de Deionococcus a demes, 
s´ha comprovat que pot sobreviure a temperatures 
molt elevades i molt baixes, en condicions de 
deshidratació, al vuit i en medi àcid. Ja s´ha pogut 
experimentar que resisteix les condicions de l´espai 
exterior. Industrialment s´ha utilitzat com biorremei 
per consumir i digerir dissolvents i metalls pesants, 
inclús en medi altament radioactiu.
Aquests fets, comprovats mes recentment, ens 

ajuden a comprendre perquè en el seu moment es 
va començar a pensar i actuar sobre com apropar-se 
a Mart. Així va començar la cursa.
LA CURSA AL SEGLE XX.  La URSS
Des de les primeres missions soviètiques iniciades a 
la dècada de 1960, Mart, així com la Lluna i Venus, 
han sigut els objectius prioritaris de la exploració 
espacial. Mòduls orbitadors i d´aterratge enviats 
a Mart no han trobat, fins ara, rastres de vida, però 
aquells primers intents i els resultats obtinguts foren 
molt positius per la ciència.
Els soviètics iniciaren el seu programa MARS 
l´octubre de 1960 amb el llançament de dues 
sondes (1960A i 1960B) que no pogueren anar mes 
enllà de la orbita terrestre. Les MARS 1962 A i 1962 
B també fallaren abans de rebre l´impuls definitiu 
per apropar-se a Mart, però la MARS 1, a finals de 
1962, arribà a 11.000 km de distancia del planeta 
roig i des d´allí envià amplia informació de fotos, 
dades de radiació còsmica, impactes de meteorits, 
camp magnètic, estructura de l´atmosfera i possible 
presencia de components orgànics. El març de 1963 
deixà de funcionar.
Va seguir un nou programa, ZOND, el 1964, amb dos 
vols, sense èxit. El 1969 tornen amb els MARS 1969 A 
i 1969 B; el 1971 amb el COSMOS 419, però van ser un 
continu de fracassos.  Reprenen el programa MARS 
(de la saga del MARS 1 - 1962) amb els MARS 2, 3, 
4, 5, 6, 7. Els MARS 2 i 3 (1971) son mes afortunats. 
Amb el MARS 2 poden col·locar una sonda orbital, 
però fallen a l´hora de fer “amartizar” suaument un 
vehicle tipus rover, s’estavella contra la superfície 
en fallar els paracaigudes, però es el primer objecte 
fabricat per humans en arribar a Mart. 
Amb el MARS 3 aconsegueixen els dos propòsits, 
orbital y arribada d´un mòdul a la superfície. 
L´equip d´aterratge i xoc funcionaren be, el 
mòdul s’instal·là al crater Ptolomeo, i els aparells 
d´investigació enviaren alguna informació, però 
abans d´una hora  deixaren de funcionar. No 
s´ha pogut saber si els problemes procedien del 
mòdul aterrat o del mòdul orbital, doncs aquest 
reenviava a la Terra la informació tramesa per 
aquell. Si que s´ha pogut confirmar que en aquells 
moments hi havia una forta turmenta de sorra que 
podria haver danyat tot l´equip. Les fotos enviades 
inicialment eren molt pobres en il·luminació i 
qualitat. 
Els 4, 5, 6 i 7 son enlairats el 1973 sense èxit i l’últim 
MARS 96 (1996) tampoc els dona cap alegria. Els 
russos no han tingut massa fortuna en els seus 
propòsits envers Mart. El 1988 ho provaren enviant 
dos missions per apropar-se al satèl·lit natural FOBOS 
sense resultats.  Entre març de 1990 i desembre de 
1991 s´havia desfet la URSS.   Els russos ho tornen a 
provar el 2011 amb una missió col·laborativa junt a la 
Xina: la Fobos-Grunt & Yinghuo.1, però fracassen. 
Han sigut doncs 20 intents dels russos entre el segle 
XX i els inicis del XXI. 
Parlarem d´aquesta cursa dels EEUU al Segle XX en 
el pròxim capítol. 

I  ARA  TOCA APROPAR-SE A  MART
 (II)

Mars 3
Yellowstone

Francisco Amat, biòleg
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El alcalde agradece la ayuda del Hotel Vinaròs durante la pandemia de Covid-19

CULTURASOCIETAT

L’Hospital 
Comarcal 

de Vinaròs 
compta 
amb un 

nou equip 
portàtil de 
radiografia 
digital per 

als pacients

Des del Departament de Salut volem agrair a la comparsa Ja Hi Som, el dinar 
que van portar per al nostre personal sanitari!

‘Adiós a un amigo. Juan Cruz Sol, cómo jugador del 
Valencia y del real Madrid, un gran defensa central. 

Como persona, inolvidable. Te recordaremos siempre, 
amigo. Agustín y Jose Vicente.’

Yellowstone
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Alfredo Gómez Acebes
 
La Sociedad Minera Vinarocense fue fundada el 28 
de julio de 1834 por José Galiana, Sebastián Fraile y 
Pascual Esparducer.
José Galiana nació en Orihuela, vivió en Barcelona 
y Mataró, al cabo de unos años se trasladó a Onda 
donde trabajó en Seguros al crearse éstos en 
España y acabó recalando en Vinaròs donde fundó 
la Milicia Nacional, siendo así mismo Registrador 
de la Propiedad de Tortosa. Político, industrial y 
negociante de una gran valía e iniciativa llegó a ser 
alcalde de Vinaròs donde falleció y fue enterrado 
en el cementerio local.
Junto con un grupo de vinarocenses impulsó 
una sociedad dedicada a la explotación de un 
complejo de minas de plata y otros metales, para 
cuyo aprovechamiento fundó la Sociedad Minera 
Vinarocense “Virgen de la Misericordia” para la cual 
captó a toda una serie de accionistas locales que 
desearon colaborar en dicha arriesgada empresa, 
de los cuales hemos localizado a una veintena 
de entre las cuarenta y cuatro acciones que se 
expidieron y que son, entre otros, los vinarocenses 
Bernardo Clemente, Dámaso Gil, José Joaquín 
Meseguer, José García, Pedro García, Bautista 
Esparducer, su madre y hermanos, José Delmás, 
Fancisco Delmás, Vicente Costa, Manuel Rubio, 
Domingo Adell, Tomás Juan de Agustín, Salvador 
Ros, José Ros, Manuel Roso, Rafael Esteller, Vicente 
Martorell, Juan Bautista Bas Verdera, Dolores Mayó 
Sirés, esposa del propio Galiana, etc. 
Así mismo conocemos el nombre de las canteras 
de extracción en las cuales tuvo más o menos 
derecho de explotación la Sociedad vinarocense y 
que eran las siguientes: Padrina, Pastora, Trinidad, 
Peregrina, Restauradora, Invencible, Despreciada 
limeña, Gaditana, Catalana, Rosellana, Hermosa 
valenciana, Productora, Rosa, Venus, Paloma y 
Ciudadana. Las cuatro primeras constan en el acta 
fundacional.
Como podemos imaginar, todas estas minas o pozos 
no estaban en Vinaròs, ni tan siquiera en nuestra 
comarca. La mayoría de ellas se encontraban en 
la serranía de Segura de los Baños, provincia de 
Teruel. Pero la Sociedad, que si era vinarocense al 
cien por cien, se debió de reservar toda una serie 
de acciones para dicha localidad, como un socio 
más en beneficio general de sus vecinos.
Sabemos que estas explotaciones mineras, sobre 
todo de plomo, cinc, plata y pirita se iniciaron en 
torno al año 1842 , por lo que nuestra sociedad 
“Virgen de la Misericordia” fue una de las primeras 
o quizás la primera y pionera en la explotación de 
estos yacimientos turolenses. Parece ser que las 
minas eran de fácil explotación aunque de escaso 
rendimiento o contenido sobre todo de plata que 
era lo que interesaba concreta y precisamente 
a la sociedad de Galiana. Desconocemos hasta 
cuando estuvo trabajando la sociedad en dichos 
yacimientos, pero la documentación conservada 
deja de hablar de la misma hasta poco después de 
1850, con lo cual fue de corta vida, quizás por su 
escaso rendimiento, elevados costos y cansancio 
de los accionistas que no veían rendimiento alguno 
en sus bolsillos.
Pero no fueron sólo los vinarocenses los interesados 
en la explotación de esta zona minera virgen. 
En Castellón se fundó también en esas fechas 
la Sociedad Minera “Triunvirato Castellonense”, 
que explotaba las minas Costosa, Bombardeada, 

Multicauli y Triboltina. En ellas estaban integrados 
Bautista Mañá, Manuel Rubio, Miguel Sanahuja y 
Manuel Galí. Pensamos a tenor de las relaciones 
de explotación que en la misma estaba también 
integrado como accionista José Galiana.
Lo importante es destacar que estos personajes 
vinarocenses fueron en su día los fundadores de 
una Sociedad Minera local, quizás la única que 
ha tenido Vinaròs a lo largo de su historia. Que en 
el corto periodo en la cual estuvo funcionando 

no tuvo demasiados beneficios por la escasez de 
los materiales extraídos, pero que su visión de 
negocio es destacable y nos deja un testimonio de 
la actividad económica y empresarial de Vinaròs 
en unos tiempos difíciles, donde no dudaron en 
desplazarse tierra adentro, como los mineros del 
“viejo oeste americano” para descubrir, explotar 
y extraer la tan preciada plata que quizás aún se 
conserva en las entrañas de los montes de Segura 
de Baños.  

La sociedad minera vinarocense “Virgen de la Misericordia”
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Redacció
“Apostar per projectes potents i de qualitat que 
seduisquen a la ciutadania perquè la cultura 
entre i s’assente en les nostres vides”. Així es va 
expressar la diputada provincial  Ruth Sanz  en 
l’acte inaugural de l’exposició ‘La-Re-Mi-La’   del 
recordat  artista  vinarossenc  Carles Santos, 
que estarà en el  Centre Cultural Provincial 
les Aules de Castelló  fins al 19 de desembre. 
La mostra, amb la qual participa enguany la 
Diputació Provincial per a commemorar ‘El 
Dia Internacional dels Museus”, engloba un 
curtmetratge que es va estrenar en la  Fundació 
Joan Miró de Barcelona  i que va acompanyat de 
dues sèries fotogràfiques mai exhibides fins ara 
a la ciutat de Castelló. Es tracta d’un dels curts 
més vistos de Santos, en el qual al ritme de la 
música que ell interpreta va transformant-se en 
diferents personatges, amb l’humor i la ironia que 
el caracteritzen. I al costat d’aquesta projecció, 

71 fotografies en blanc i negre que s’exposen 
per primera vegada, que s’han pogut recuperar 
gràcies a la catalogació del llegat de Carles Santos 
que està duent a terme la Fundació Caixa Vinaròs. 
Ruth Sanz, acompanyada en la inauguració 
per la regidora de  Cultura de l’Ajuntament de 
Castelló, Verònica Ruiz; el director territorial 
del  IVC, Alfonso Ribes; la presidenta de 
la  Fundació  Caixa  Vinaròs,  Josefa  Gondomar; i la 
regidora de Cultura de l’Ajuntament de  Vinaròs, 
Anna  Fibla, ha subratllat “la importància del 
treball conjunt de totes les administracions que 
estem avui aquí per a fer realitat aquest projecte”. 
La diputada ha destacat que, “com vam dir fa una 
setmanes quan inauguràvem l’exposició de Lucía 
Moya, el talent artístic el tenim a vegades molt a 
prop, sense sortir de la província, encara que moltes 
vegades l’habitual sigui valorar el que ve de fora 
i deixar de costat el que tenim al costat de casa”. 

Per descomptat, “no és aquest el cas d’avui, perquè 
parlar de Carles Santos és fer-ho d’un artista únic, 
irrepetible, que va triomfar en la seva terra i que 
va ser capaç de portar la seva obra allèn les mars”. 
Segons ha assenyalat Ruth Sanz, “les paraules 
sobren quan degustes la seva obra, transgressora 
com a poques, com avui podem contemplar 
en aquest  Centre Cultural Las Aulas, perquè 
aquesta  nova Diputació  té un clar camí 
marcat: servir de trampolí per als artistes que 
algun dia seran grans talents, però apostar 
per propostes de l’envergadura de Santos”. 
La diputada provincial, en aquesta línia, ha recalcat 
que aquesta Diputació farà un esforç, malgrat estar 
immersos en una pandèmia que tant està afectant 
el nostre dia a dia, per ser una província gran i 
per aconseguir que Castelló es convertisca en 
referència cultural pel seu suport sense discussió al 
talent i a l’excel·lència”

La Diputació proposa ‘La-Re-Mi-La’ de Carles Santos 
per a celebrar el Dia Internacional dels Museus

La mostra engloba un curtmetratge que es va estrenar en la Fundació Joan Miró de Barcelona 
i que va acompanyat de dues sèries fotogràfiques inèdites
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Consumisme, grans 
comerços, comerç local

Per A Rubio 

www.ppvinaros.es
de Vinaròs

El gobierno no puede 
perder más tiempo
Por Lluís Gandía, presidente local del PP Vinaròs

Hi ha qui parla del passat...
 Per Fernando Juan

Any 2020. Serà un any difícil 
d’oblidar. El COVID-19 ho ha 
canviat tot, els hàbits dels 
ciutadans, el creixement/

decreixement econòmic, les festes, la cultura, 
les vacances, el turisme; no hi ha cap aspecte de 
l’activitat socioeconòmica de la nostra ciutat que 
no s’hagi alterat, d’una manera o altra. 
I la tasca de gestió i política no ha estat tampoc 
immune al COVID-19. Els pressupostos d’aquest 
any 2020 han estat modificats quant a imports 
i partides de manera significativa. Tret de les 
inversions en obres, sigui per al Jaume I, sigui per 
a pal·liar els greus danys de la tempesta “Glòria” 
a les nostres infraestructures, tant els ingressos 
com les despeses han patit de variacions 
degudes a la pandèmia. 
A mode d’exemple: només en l’eliminació 
de taxes per l’ocupació de via pública de les 
terrasses al sector de l’hostaleria i en la venda 
ambulant (mercadillo del Dijous), l’Ajuntament 
ha deixat d’ingressar un mínim de 167.000 euros, 
diners que han significat un ajut important per 
al manteniment d’aquest sector que genera 
tants llocs de treball a la nostra localitat, i que 
han permès reduir l’impacte negatiu de les 
restriccions obligades per la pandèmia. Les 
quotes del mercat de Vinaròs a l’Ajuntament 
s’han reduït en 11.000 euros, amb el mateix 
efecte de reducció de despeses per a les parades 
existents i aposta decidida pel nostre mercat 
municipal.
En el cas d’ajuts a nivell de serveis socials 
d’urgència, s’ha afegit una despesa suplementària 
de 198.000 euros, ajuts necessaris per a les 
famílies que s’han vist abocades a greus crisis 
socioeconòmiques.
Respecte a les empreses, l’adjudicació d’obres 
realitzades des de l’Ajuntament han superat 
els 450.000 euros. S’ha aconseguint al mateix 
temps, en el segon trimestre d’aquest any, que 
l’Ajuntament hagi reduït, per primer cop en la 
seua història, el període mitjà de pagament de 
despeses als proveïdors, a menys de 14 dies, fet 
que ha millorat la liquiditat d’aquestes empreses 
proveïdores.
I també, pel que fa a seguretat i prevenció, la 
implantació de mesures de protecció en les 
instal·lacions municipals i compra de EPI’s per 
als treballadors/es de l’ajuntament ha significat 
una despesa directa de més de 126.000 euros 
en el que portem d’any, a més de la contractació 
de personal per a tasques de neteja en edificis 
públics com ara les escoles, personal necessari 
per a mantenir les actuals condicions de treball i 
la seguretat dels nostres fills/es en edat escolar, i 
dels/les mestres que els ensenyen.
Només en aquestes partides, l’import entre 
reducció d’ingressos i despeses directes ha 
significat més de 952.000 euros, quantitat gens 
menyspreable en el pressupost d’un Ajuntament, 
el de Vinaròs, que no s’ha aturat en cap moment, 
tot i les dificultats que hem compartit, tots 
plegats, i que és fàcil que es perllonguen al llarg 
de l’any 2021. Això és present. I encara hi ha qui 
parla de passat, d’obres i gestions del passat, i 
de medalles del passat. Potser perquè no xafa el 
present...

Llevamos 8 meses desde 
que se declaró el primer 
estado de alarma por la 

pandemia del Coronavirus y la falta de acción y 
liderazgo del gobierno para solucionar la crisis 
sanitaria, económica y social es clamorosa. En 
cambio, las prisas por aprobar leyes ideológicas 
se acelera, demostrando que tanto el PSOE como 
Podemos tienen como objetivo salvarse ellos 
aunque sea hundiendo a España.
Pedro Sánchez y Pablo Iglesias tienen hoy el 
gobierno con más ministros de la democracia (22) 
y 1.200 asesores que cobrarán en 2021 un total de 
60 millones de euros.
En la Comunitat Valenciana el gobierno del 
Botànic ha pactado ya subir los impuestos para 
seguir pagando chiringuitos y asesores. Más 
de 250 millones de euros cada año cuestan los 
chiringuitos creados por Ximo Puig y Mónica 
Oltra, que no sirven para nada, que nadie sabe qué 
funciones realizan y que únicamente han servido 
para colocar a los suyos. 
Ocho meses después del primer estado de alarma 
sabemos que el gobierno central mintió durante 
enero y febrero al negar la crisis. Que el Botànic 
mintió en verano cuando dijo que no subiría los 
impuestos. Que el PSOE y Podemos mintieron 
cuando prometieron que saldríamos más fuertes 
y que nadie se iba a quedar atrás. Hoy somos una 
sociedad más débil y ya tenemos mucha gente 
que se ha quedado atrás.
La falta de liderazgo e iniciativa se traslada también 
a Vinaròs. Alsina y Fibla convocaron a petición 
del PP en el mes de mayo una mesa de diálogo 
para reactivar nuestra ciudad. Pusimos nuestras 
propuestas encima de la mesa y ahí siguen, 
porque nadie del gobierno municipal ha abierto 
la boca sobre ellas. Prefieren seguir con sus fuegos 
artificiales, la publicidad y la propaganda antes que 
arremangarse y dar respuesta a las necesidades de 
los vinarocenses.
Nuestras propuestas son claras: Rebaja del IBI 
en un 10% para todos, supresión de la tasa de 
basuras local en 2020 y 2021, ayudas directas 
a los autónomos y asimilados de 600 euros si 
cerraron sus actividades o de 200 si no lo hicieron 
y no incrementar la deuda municipal. ¿Tendremos 
respuesta o seguirán callados el Alcalde Alsina y su 
teniente de Alcalde Fibla?
Hoy más que nunca se necesitan gobiernos fuertes, 
con ideas y con proyectos. Desgraciadamente 
tenemos un gobierno local que ni es fuerte, ni 
tiene ideas ni tiene más proyecto que pasar los 
días y esperar que la tormenta escampe. Vienen 
tiempos difíciles para Vinaròs.

Hui dia el sistema econòmic 
posa a l’abast de les persones tot 
tipus de productes i béns per al 
consum, des del més bàsic, com 

a aliments o peces de vestir, fins al més estrany. El 
consum com a concepte podem definir-lo com el 
simple fet de consumir per a satisfer necessitats o 
desitjos. El problema arriba quan aquesta activitat 
es torna patològica. Llavors ja no parlem de 
‘consum’, sinó de ‘consumisme’. La Reial Acadèmia 
Espanyola (RAE) defineix el consumisme com 
“la tendència immoderada a adquirir, gastar o 
consumir béns, no sempre necessaris.”

El model de benestar de la societat actual es basa 
en la possessió i acumulació de béns, la qual 
cosa serveix de justificació perquè prolifere el 
consumisme entre les persones. Si l’objectiu de la 
vida és tindre moltes coses, la principal activitat 
que es veu beneficiada és, lògicament, el consum. 
La utilització del qualificatiu immoderat troba la 
seua explicació amb la següent pregunta: Fins 
a quin punt necessitem el que comprem? Tot 
allò que es consumeix sense ser realment una 
necessitat pot considerar-se com un excés, mentre 
excedeix les necessitats bàsiques per a la vida d’un 
individu. Així doncs la major part de les nostres 
compres són excessos sobre les nostres necessaris.

El principal argument per a la defensa de la societat 
de consum es recolza en què el consum contribueix 
a millorar la qualitat de vida de les persones i que 
ajuda les societats a desenvolupar-se, però en la 
realitat actual estem veient cada vegada més com 
els grans mercats i les multinacionals es mengen 
els comerços locals (els grans coneguts, Amazon, 
Zara, El Corte Inglés, Primark...) i això sí que és un 
problema de la societat actual, sobretot si pensem 
en ciutats xicotetes com per exemple Vinaròs. 
La principal característica que diferència al consum 
de masses tal com el coneixem hui del consum 
tradicional o del consum local, és l’objectiu que 
motiva a les persones a consumir i en la qualitat 
preu, sense pensar què hi ha darrere realment. 
No sols l’atenció del comerç local és indiscutible, 
sinó que el comerç local té un gran potencial en 
altres sentits, genera comunitat, genera identitat 
i genera un sentit de pertinença. Fem-nos 
conscients del poder de decisió que adquirim com 
a consumidors, prenguem decisions en realitzar 
les nostres compres, i donem suport al comerç 
local.

Des de TTSV volem remarcar la defensa del 
patrimoni i la cultura municipal com a forma 
d’expressió de riquesa del territori promocionant 
el xicotet comerç, s’ha de fer política local que 
beneficie als vinarossencs i vinarossenques i 
així donar suport al poble, també promocionant 
un consum de km 0 i de proximitat donant una 
qualitat afegida al producte, i fomentar l’ús 
d’energies renovables en la nostra zona. Així no 
sols es dinamitza l’economia local sinó que es 
dóna una qualitat als serveis del poble.

Donem suport al comerç local, de qualitat i de 
proximitat.
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MABEL VIVES I  PACO MOLPECERESLA CULTURA ÉS SEGURA. PER A TOTS…???

Manuel Villalta-Esquerra UnidaTENORIO 2020

És clar que vivim temps difícils . Tots estem al cas 
. És complex gestionar una situació com l’actual 
. Som conscients de les nostres responsabilitats 
: hem de cuidar-nos i protegir-nos  davant 
del Coronavirus . Totalment comprensible i  
necessari.  Però…
Què succeeix amb la cultura en aquest 
panorama.... ? . 
Des del mes de juliol a Vinaròs l’Ajuntament  
va apostar amb valentia per crear un espai 
segur a la plaça de bous on durant tot l’estiu 
han tingut lloc  diverses programacions del 
propi Ajuntament i d’altres entitats . Èxit de 
participació i zero problemes.
Arribem a octubre , dimecres 28 d’octubre, 
i davant l’augment de casos d’afectats 
l’Ajuntament, per decret d’alcaldia, suspèn l’ús 
d’espais públics per a entitats o associacions . 
No obstant l’Ajuntament sí que desenvolupa 
les activitats culturals per ell programades 
: exposicions o cicle de teatre a l’auditori 
municipal on per cert s’insisteix en el lema 

“La Cultura és segura” . No podem estar 
més d’acord : les xifres no parlen d’infectats 
als espais culturals .  Aleshores, per què les 
associacions i entitats no podem continuar 
desenvolupant les nostres activitats? . És clar 
que s’ha de fer amb totes les garanties , amb 
tota la cura i respectant totes les mesures de 
seguretat . Fins el decret s’han desenvolupat 
activitats als espais municipals respectant 
totes les mesures de seguretat i no ha hagut 
constància de cap infecció. Entenem que si 
el moment ho exigeix i cal paralitzar totes les 
activitats, això s’ha de complir per part de tots 
. Però si és el cas que s’admet la programació 
d’activitats culturals ( l’actual decret de la 
Generalitat Valenciana regularitza el seu ús 
respectant el percentatge d’aforament indicat ) 
pensem que l’administració local ha d’afavorir 
la seua realització amb tota l’observança  
deguda tant en els espais habilitats com en  les 
normes a complir . La cultura i els ciutadans  bé 
ho mereixem. 

Después de un tiempo de estar ausente el 
Tenorio vuelve con la gente.
En este manifiesto se hablará de política, 
sanidad, temas sociales y sin resentimiento del 
Ayuntamiento.
Con año y medio de actual legislatura y con un 
gobierno de pacto, aun no se han ajustado el 
zapato.
En la manera de gobernar y en la toma de algunas 
decisiones, no coinciden en sus opiniones.
Los representantes municipales de TSV, habían 
puesto ilusión  a la gente, ahora no son mas de 
veinte.
Y por lo que estamos viendo esto durará hasta 
que termine “cremat” el amigo Fabregat.
Los compañeros de viaje socialistas, nos quieren 
vender las longanizas a ristras.
Los representantes socialistas en cuarenta y 
cinco años de muerto el dictador en política no 
se les ha visto ni el resplandor. Ahora todo lo 
quieren arreglar como si fuera coser y cantar.
La parte del gobierno socialista cree tener 
mas vista. En algo si están de acuerdo con 
la mayoría, con los toros de ganadería.                                                                                                                                      
Por lo que observamos mes a mes, no hay nada 
que no se solucione con la “pagueta” de fin de 
mes.
Eso sí, hay que ser justo y coherente, trabajan 
mucho por la gente. Motivo por el cual el equipo 
de gobierno esta pasando una anemia,  por el 
tema de la pandemia.
Según nos cuentan dia a dia están tomando 
medidas de limpieza, desinfección y seguridad, 
pero los positivos se multiplican más.
La preocupación es guardar la distancia y el uso 
de mascarillas, y el Ayuntamiento más toros y 
vaquillas.
Ay don Juan don Juan, esas palabras no es por 
manía, pero parecen ironía. 
Ironía no lo es doña Inés. Pero según se explican 
parecen los más valientes, pero pecan de 
prepotentes.

Puede don Juan que tenga razón, pero que 
decimos de la oposición.
La oposición doña Inés, es escuchar lo que dicen 
y decirlo al revés.
Cuando el Sr.Amat toma la palabra y le dan un 
poco de cuerda, de la hora ni se acuerda.
Está desesperado en ocupar el sillón presidencial, 
y cada pleno lo convierte en un carnaval.
Hacen propuestas concretas, pero se las comen 
como croquetas. Piden ayudas y bajadas de 
impuestos, cuando ellos están gobernando 
todos son cuentos.
El Sr.Gandia está al borde del infarto, porque no 
le enseñan el pacto. De los trenes parece que se 
ha olvidado. Vaya tabarra que nos ha dado.
La táctica del Sr. Gandia, bien sea por el pacto, 
trenes u otras razones, lo suyo es tocar los 
cojones.
Del Partido de Vinaròs Independiente qué opina 
la gente. Cuando su portavoz expone alguna 
cuestión, dura  mas que una procesión.
Parece el padre Apeles buscando en los papeles. 
Repite y repite lo que dice que ya no sabes ni que 
dice.
El representante de Ciudadanos presenta 
mociones y se lava las manos. Es más por 
protagonismo que por reivindicar. Todo lo que 
presenta es de copiar y pegar.
El concejal tránsfuga, no es por malmeter, pero 
vaya manera de joder.
En la Taula del Bienestar Animal lo han tenido 
presente. Igual lo hacen presidente.
De la representante de Compromís no sé si seraá 
coincidencia, pero actúa con coherencia.
Ay don Juan don Juan, qué desmoralización 
y desaliento, esto es lo que tenemos en el 
Ayuntamiento.
Tranquila doña Inés que aún queda tiempo por 
delante, si quieren pueden cambiar la política y 
el talante.
Don Juan ya estoy más tranquila, pero cada 
pleno de mes mi botella de tila.
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OPINIÓ PESCA

Andrés Albiol Pantópode de les algues 

Aguas calmadas en el cálido otoño
Seguía una mar tranquila por segunda semana consecutiva. Se faenó cómodo en todas las modalidades. 
Las capturas fueron aceptables. Y las cotizaciones a la baja.
La pesca de arrastre, de los ocho bous (uno paró por el covid-19) faenaron a diario con mucha variedad 
de pescados y mariscos, como de langostino, gamba, calamar, choquito, salmonete, pescadilla, galera, 
caracol, peluda, rape, pulpo blanco, canana y morralla. 
El cerco, el martes una traíña nuestra arribó con 50 cajas (8 kg/caja) de sardina. Luego partió hacia 
Alicante en busca del peix blau.
Los artes menores, cuatro barquitas calan los trasmallos a la sepia y mabre. Dos al pagel, lecha y jurel 
real. Tres se dedicaron al lenguado, rombo y raya. Y dos a la langosta, cabracho, dentón y brótola.
El palangrillo costero, dos barcos (1de Peñíscola) pillaron con anzuelo lubina, dorada, pargo y sargo.
La recolección de pulpo roquero con cadufo, tres embarcaciones (1 de Benicarló) llevaron ejemplares 
de 2 a 3 kg. Y la marrajera, dos barcas italianas desembarcaron 2.000 kg. de pez espada. Y el jueves un 
marrajero de Blanes (G) arribó con 1.000 kg. de estos emperadores.

Ecos de ‘Mar’; Descarbonizando los océanos
De todas las mercancías transportadas en el mundo, el 80% las mueve el sector marítimo, de manera 
que emite bastantes metales gaseosos al aire a causa del petróleo que utilizan los barcos como medio 
de propulsión. Así, que unido a las, evidentemente, mayoritarias emisiones industriales fijas en tierra, 
hace que toda la atmósfera del globo terráqueo y las aguas de sus mares se hagan más ácidas, etc., con 
repercusiones negativas en su fauna y flora. Por tal motivo, en la medida que le toca, la Organización 
Marítima Internacional quiere reducir el carbono en las concentraciones atmosféricas realizadas por el 
transporte marítimo. Para el 2030 dicha OMI obligará a que sus buques reduzcan el 40% de los gases 
efecto invernadero que sueltan por sus chimeneas. Son varios los combustibles que se bajaran con las 
nuevas tecnologías con relación a los costes para las propulsiones, pero el gas natural licuado parece 
ser el más idóneo a corto plazo, ya que permite reducir la emisión de CO2 hasta un 85% y eliminar el 
azufre. Navieras españolas ya han comenzado a realizar el cambio de combustible en sus navíos. Y el 
sector de la pesca también ha encargado construir pesqueros con éste fin más ecológico y sostenible. 
Cabe recalcar que el parque de vehículos que usa éste GNL en España siguió creciendo hasta alcanzar el 
pasado año 22.184 unidades, o sea, un 60% más que el año 2018.

És un diminut crustaci que viu sobre vegetals 
a poca profunditat. També és dit en castellà 
arañita de rodillas densas. Pertany a la 
família dels Picnogónids o també coneguds 
com aranyes de mar. El seu nom científic 
és Pycnogomun pusillum. Posseïx un cos 
allargat, subcilíndric, el doble de llarg que 
d’ample, massís, format per quatre segments. 
Recobert per un tegument dur amb xicotetes 
berrugues i alguns pèls. L’extrem frontal 
corporal està fusionat amb el primer segment 
del tronc, amb una probòscide llarga i un 
tubèrcul que baix hi ha quatre ulls. Posseïx una 
trompa per a la succió d’aliment. L’abdomen 
està soldat al tronc. Té quatre parells de potes 
curtes i xaparres, amb nou artells. Respira 
a través de les parets corporals. És de color 
blanquinós a roig pàl·lid. Talla 0,5 cm. Hi ha 
separació de sexes. La fecundació és per 
mitjà de còpula. Els ous són transportats pels 
mascles en els apèndixs anteriors. Després 
de la solta, les larves pelàgiques creixen a 
base de mudes com els crustacis. S’alimenten 
d’hidropòlips que aspiren amb la trompa. Els 
seus moviments són lents però segurs a enfilar 
amb els seus garfis per les plantes. Difícils de 
veure però exercixen una funció netejadora 
sobre la vegetació, en especial la del litoral.

Esporádica recalada de un cerquero con pescado azul

PEIXOS                               
Seitó (Boquerón)                            236 kg
Maira (Bacaladilla)                             6
Escrites (Rayas)                                330
Totines (Mantes, Batoideos)                7
Besuc (Besugo)                                   9
Boga/Xucla (Bogue/Picarel)               395
Rallat (Bonito)                                    109
Llampuga (Lampuga)                          13
Cavalla (Caballa, Verdel)                  572
Vetes (Cintas)                                    53
Congre (Congrio)                              658
Gall (Pez de San Pedro)                    62
Orá (Muixarra, Dorada)                 1.211
Móllera (Fanéca)                            837           
Gallineta (Cabracho)                        100
Sorells (Jurel, Chicharros)             3.396
Esparrall (Raspallón)                        620            
Palá (Lenguado)                             1.089
Sarg (Sargo)                                     265
Lliri (Tallaams, Anjova)                     425

Llobarro (Lubina)                                46
Penegal (Bocanegra)                          44
Mabre (Herrera)                                  95
Aranya (Vívora, Salvarriego)             361                                        
Pagell (Pagel, Breca)                     1.125
Peluda (Solleta)                               765
Peix espasa (Emperador)             890
Lluç (Pescadilla, Merluza)           8.714
Rap (Rape)                                  1.965
Aspet (Espetón)                             149
Jurioles (Lucerna, Rubios)            700
Moll (Salmonete)                        7.051
Morralla (Serranos, etc.)               950
Sardina (Sardineta)                        622
Mero (Cherna)                                  6
Letxa (Verderol, P. limón)             2.081
Bacoreta (Sarda)                          172
Sorella (Jurel real)                        156
Llises (Lisa, Mújol)                        1.843
Pagre (Pargo)                                   140
Bisso (Bis, Estornino)                        281

Gatet (Pintarroja)                                 5
Roncador (Roncón)                             2                        
Rata (Miracielo)                                 75
Corva (Corvallo)                                63
Misèria (Bruixa, Gallo)                       41
Mamona (Brótola de roca)                 6
Saboga (Alosa)                                24
Dèntol (Dentón)                               53
Chopa (Cántara)                              6
Reig (Corvina)                                  36
Morruda (Sargo picudo)                   4   
Vidrià (Mojarra)                                44
Salpa (Salema)                              140
Tords (Lábridos,Tordos)                  9
Rom (Rèmol, Rombo)                       83
Palaí (Acedía)                                    6
                                                   _______
Total……………………….           39.173
                               
CRUSTACIS  
Cranc de bou(Cangrejo de paleta)   110   

Escamarlà (Cigala)                             10              
Llagostí (Langostino)                      1.100   
Galera (Estomatoideo)                   5.254
Llagosta (Langosta)                            30
Gambes (Camarón, Quisquilla)         80
Llomàntol (Bogavante)                        5
                                                ______
Total      ...........................       6.587  
MOL·LUSCOS
Calamars (Calamares)                   717
Sepió punxa (Choquito picudo)       132
Canana (Pota, Volador)                 784
Sèpia (Jibia, Choco)                     1.694
Polp roquer (Pulpo roquero)         3.466
P. blanc (P. blanco)                        679
P. mesquer (P. almizclado)            289
Polpa (P. patudo, Pulpón)                14
Caragol punxent (Cañailla)             124
                                                   _______
Total     ..............................    7.900  
TOTAL EXTRACCIÓ…….    53.660
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Diumenge 15 de novembre s’ ha celebrat a la 
Piscina Municipal de Castelló la primera jornada de 
Jocs Esportius per a les categories benjamí i aleví.

Després de 8 mesos sense competir el mes menuts 
del club han tingut la oportunitat de tornar a sentir 
els nervis,la il.lusió i les ganes de tornar a la 
competició.
Molts dels nadadors benjamins per a ells era 
la primera competició ja que la temporada 
passada no van poder tindre cap competició 
en categoría prebenjamí.

El CNV ha participat en 29 nadador@es entre 
les dos categories.
En categoría benjamí : Patricia Ichim, Martina 
Moscardó, Nayara Harinton, Guillem Beltrán, 

Lucian Pirlog, Andrei Mario Pricop i Iker 
Robles.
En categoría aleví : Laia Orti,  Gemma Mones, 
Aitana Moscardó, Teresa Fibla, Valeria Fibla, 
Abril Castejón, Marta Albalat, Naiara Milena 
Pascondea, Martina Doria, Joan Guarch, 
Hugo Marín, Kevin Arques,  Adam Ortiz, Hugo 
Ramos, Dario Morós, Gabriel Hernandez, 
Antonio Campos, Ferran Ibañez, Damián 
Burriel, Pau Castejón, Javi Perez i Alexis 
Surovka.
Els nadadors han anat acompanyats dels seus 
entrenadors Isidro Martorell i Toni Bordes.

Els benjamins de primer any han nadat 50 
mtrs lliures i 50 mtrs braça.
Els benjamins de segon any i els alevins han 

nadat 100 mtrs lliures i 100 mtrs braça .

En relleus els benjamins han nadat 4x50 mtrs 
esquena i els alevins 4x100 mtrs estils.

Tot i ser la primera competició hem pogut 
vore bons resultats en les dos categories , 
encara queda molt per davant i molt per fer 
per a continuar millorant.
Destacar el gran ambient del equip estant en 
tot moment animant als seus companys.
Enhorabona equip !!!

Volem donar ànims a tots els nadador@es 
que no han pogut competir per ser baixa 
per enfermetat. Ànims a tots i a la pròxima 
esperem poder estar l’ equip al complet !!!

I  Jornada Jocs Esportius
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A los habituales buenos resultados de Infantiles y 
cadetes, llega la victoria para el Sénior, mientras que 
los juveniles siguen encontrando su fútbol sala
INFANTIL – F.S. Peñíscola, “A” 2 – 6 C.D. Vinaròs F.S.
Siguen imparables los más peques del futbol 
sala de Vinaròs. Este fin de semana brindaron 
un auténtico partidazo en el que sometieron a 
domicilio a un Peñíscola que nada pudo hacer. A 
pesar de que los locales consiguieron estrenar el 
marcador, nada pudieron hacer para contener la 
llegada de los vinarocenses. El encuentro terminó 
con un marcador contundente en el que Neo (1), 
Daniel (2), Kilian (1) y Lluc (2) fueron los goleadores.
CADETE - F.S. Peñíscola, “A” 1 – 2 C.D. Vinaròs F.S.
Aunque esta vez por la mínima, los cadetes siguen 
afianzando su dominio, esta vez ante un nada 
fácil encuentro en el campo del Peñíscola. Fue un 
partido táctico y duro, de esos donde se demuestra 
quién sabe jugar al futbol sala, y ambos equipos 
estuvieron a la altura. Jeison, nuestro goleador 
habitual, anotó en los primeros compases los dos 
goles para el equipo visitante. El marcador ya no se 
movería para los de Anouar, que a pesar del tanto 
de los locales en la segunda parte, consiguieron 
aguantar y llevarse los 3 puntos de vuelta a casa.
JUVENIL - C.D. Vinaròs F.S. 2 – 3 Club Castellón, F.S.
Los chavales del juvenil siguen sin conocer la 
victoria, aun así, su buen juego aumenta y las 
sensaciones mejoran. Esta vez en casa, perdieron 
por la mínima . El Castellón se puso 0-2 en el 
marcador apenas comenzado el partido, pero, pese 
a ello, los nuestros no bajaron los brazos y siguieron 

remando hasta el final. Aun llegando a los últimos 
minutos con un 0-3 abajo, los juveniles tiraron de 
orgullo para, en un arreón final, recortar distancias 
Lucas y David mediante y rozar el empate. Al final 
no pudo ser, pero los resultados llegarán como el 
juego está llegando a este equipo.
SÉNIOR – C.D. Vinaròs F.S. 2 – 1 C.E. La Serra
Por fin llega la victoria, tan merecida, a nuestra 
categoría máxima. Después de un arranque de liga 
titubeante, el equipo lo tenía claro: solo valía ganar. 
Así fue, los locales hicieron un hercúleo despliegue 
físico para ganar el partido. El equipo poco a poco 
se afianza, el balón corre más fluido y las nuevas 
incorporaciones hacen de este Vinaròs un conjunto 

cada vez más serio y competitivo. Fue, precisamente, 
en su debut, que Carlitos enganchó una tremenda 
volea para mandar el balón a dormir al fondo de 
la red y estrenar el marcador en prácticamente la 
primera jugada del encuentro. El equipo visitante 
consiguió empatar en un contraataque, pero el 
fútbol terminó haciendo justicia a un equipo que 
dominó en todo momento y fue Kevin, sin ángulo 
y prácticamente desde el córner, quien puso su 
magia sacándose de la manga un eléctrico zurdazo 
que, tras dar en el palo, supuso el gol definitivo 
a falta de 4 minutos para el final. Un equipo que, 
semana a semana, sigue haciéndose grande.

Buena jornada para el Vinaròs F.S., que se llevó la victoria 
en prácticamente todas sus categorías

www.vinarosnews.net
Seguiu al Vinaròs.News 

Històries d'avui en dia
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El cap de setmana del 7 i 8 de novembre va tindre 
lloc en la Piscina Municipal de Castelló el I Trofeu 
Federació.
Una competició marcada pels nous protocols de 
seguretat i higiene, cronometratge electrònic, 
retransmesa en directe via streaming i com sempre 
en un magnific ambient competitiu.
Es van donar cita els millors nadadors@es de la 
categoria absoluta de la Comunitat Valenciana 
desde l’ any 2006 en categoria femenina i desde l’ 
any 2005 en masculina.
El CNV va participar en 2 nadadores i 5 nadadors 
que s’ habien classificat després d’ acreditar unes 
marques mínimes exigides per la FNCV, van anar 
acompanyats pel seu entrenador Albert Delmonte.
Hem de felicitar a tot l’ equip pels resultats 
obtinguts ja que van aconseguir moltes millors 
marques personals i a més , el gran David León va 
ser el segon classificat masculí en la classificació 
final per punts FINA.
El resum de les tres jornades dels nostres nadadors 
van ser :

Daniela Muñoz , tot i ser la més jove participant del 
club, va fer una gran marca en els 100 mtrs lliures 
1,00,98 i va revalidar les seues marques i millorar-

les: en 50 mtrs lliures 28,82, en 100 mtrs braça 
1,17,99 i en 200 mtrs braça 2,45,90
Sara Vea va estar imponent en els 200 mtrs lliures 
en un temps de 2,08,32 demostrant el seu gran 
nivell competitiu i va aconseguir millors marques 
personals en totes les proves : en 50 mtrs lliures 
27,96, en 100 mtrs lliures 1,00,06 i en 400 mtrs 
lliures 4,35,43

David León, va fer un excel.lent campionat 
aconseguint el segon lloc en la classificació final 
per punts Fina.
Medalla d’ or en 200 mtrs papallona en 2,00,05
Medalla de plata en 1500 mtrs lliures en 16,07,19
Medalla de bronze en 200 mtrs estils en 2,07,21
En 100 mtrs papallona un temps de 55,08.

Albert Astor va rebaixar les seues marques 
aconseguint en 50 mtrs lliures 23,88 i en 100 mtrs 
lliures 52,69

Els nadadors de categoria infantil que van 
aconseguir classificar-se van mostrar les seues 
ganes i van estar a l’ altura de la competició.

Andreu Jovani va rebaixar les seues marques 

personals i en 50 mtrs lliures en un temps de 24,43 
i en 100 mtes braça, en un temps de 1,06,96 va fer 
record provincial i va mostrar la seua gran qüalitat 
en els 200 mtrs braça en  2,29,75 .
Gerard Labernia, va estar imponent en la prova 
de 1500 mtrs en la que va aconseguir medalla de 
bronze en un temps de 16,29,33  i va revalidar les 
seues marques es 200 mtrs lliures en 2,02,62 i en 
400 mtrs lliures en 4,17,71

Joan Chavarria va aconseguir la seua millor marca 
personal en 200 mtrs papallona en 2,18,79 i va 
revalidar les seues marques en 200 mtrs lliures 
2,05,04 i en 1500 mtrs lliures 17,00,46..

En quant a relleus, l’ equip masculí va aconseguir 
un resultats molt bons
En 4x50 lliures .... 1,36,97
En 4x100 lliures... 3,33,45
En 4x50 estils......  1,48,83
En 4x100 estils..... 3,56,43

Donar la enhorabona a tots per la gran representació 
que van fer del CNV i a Albert pel gran treball que 
fa dia a dia en tots els nadadors del club i que es 
reflecteix en els resultats.

I Trofeo Federación 226ERS

www.vinarosnews.net
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ESPORTS

Laia Casanova
El passat dissabte, els equips juvenil i sènior masculí del club s’havien de desplaçar 
a Paterna per disputar la setena jornada de la lliga contra el CV Paterna-Liceo, però 
finalment, els dos partits van haver d’ajornar-se per l’aparició d’un positiu en Covid-19 
en l’equip rival. Per prevenció i seguint els protocols marcats, ambdós partits es 
disputaran més endavant.
D’altra banda, les cadets van jugar el seu primer partit fora de casa. Tot i disputar un 
gran enfrontament, l’equip vinarossenc no es va poder fer amb la victòria, que va ser 
per l’Illa grau B per 3 sets a 2. Amb uns parcials de 20- 25, 25-13, 24 -26, 25-18 i un tie 
break ajustadíssim (18-16) les cadets van lluitar fins a l’últim punt i van fer un gran 
partit.
Es tancava així una altra jornada de competició, amb la primera afectació de la 
temporada per la Covid-19 en les lligues masculines, que deixa als diferents equips 
– tant masculins com femenins – amb ganes de seguir millorant i treballant pels 
pròxims partits, sempre amb les mesures de seguretat i prevenció corresponents.
Aquesta setmana els dos equips femenins juguen a casa. L’equip cadet s’enfrontarà al 
CV Nou Alzira el dissabte a les 12:00 h, mentre que el juvenil ho farà el diumenge 22 
a les 12:30 h contra el CV Torrent Morado. Per la seva part, l’equip sènior masculí es 
desplaça a València per disputar el partit de la jornada contra el CV València i l’equip 
juvenil masculí té jornada de descans.

Jornada de lligues masculines ajornada 
per l’afectació de la Covid-19 a l’equip rival

Volei
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Tauler Municipal

Se recuerda que de acuerdo con la Ordenanza 
reguladora de las instalaciones y ocupaciones 
de la vía pública del Ayuntamiento de Vinaròs, 
aprobada definitivamente por el Pleno de la 
Corporación de 26 de marzo de 2015, con 
carácter previo a la instalación de TERRAZAS 
en la vía pública es necesario solicitar la 
correspondiente AUTORIZACIÓN, a la cuál 
deberá acompañarse la documentación 
señalada en el artículo 46 de la citada ordenanza.
Las autorizaciones podrán ser anuales o de 
temporada, sin que en ningún caso la fecha de 
caducidad pueda exceder del 31 de diciembre 
del año en curso.
Asimismo se recuerda que se debe solicitar 

cada año la renovación de la autorización 
para los casos previstos en el artículo 50.3 de la 
ordenanza: 

“Las autorizaciones se entenderán renovadas, 
en los casos en que no hayan cambiado las 
circunstancias concurrentes cuando se concedió 
el permiso para la instalación de la terraza, ni las 
condiciones impuestas por la Administración 
para el otorgamiento de la autorización, ni haya 
sido objeto de sanción firme por infracción grave. 
Para ello se presentará, cada año, dentro de los 
DOS MESES anteriores al nuevo período de 
ocupación: declaración responsable por escrito 
de cumplir en su totalidad los requisitos que le 

fueron exigidos, justificante de pago de la tasa 
del año en curso y autorización de los titulares 
de los establecimientos colindantes. Por parte 
de los Servicios Técnicos Municipales y de la 
Policía Local, se comprobará el cumplimiento de 
las condiciones originales de autorización y se 
elaborará el correspondiente informe que será 
remitido al departamento de Gobernación y, en 
su caso, de Actividades. La renovación se podrá 
llevar a cabo durante un plazo máximo de hasta 
4 años adicionales consecutivos”.

Las acciones u omisiones que contravengan la 
ordenanza podrán ser sancionadas con multas 
de hasta 3.000 euros.

ANUNCIO AUTORIZACIÓN DE TERRAZAS PARA  2021
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Tauler Municipal

INFORMACIÓN SOBRE 
BAJA DE VADOS

De conformidad con lo que dispone el artículo 6.6 
de la Ordenanza fiscal reguladora de la tasa por 
utilización privativa y aprovechamiento especial del 
dominio público local por entrada de vehículos a 
través de las aceras que establece:

Artículo 6.6: «La presentación de la baja surtirá 
efectos a partir del día primero del año natural 
siguiente al de su presentación. La no presentación 
de la baja determinará la obligación de continuar 
abonando la tasa».

Por ello, todos aquellos interesados en tramitar la 
baja del vado para el año 2021, podrán presentar su 
solicitud hasta el 30 de diciembre de 2020 (de forma 
presencial con cita previa), en la oficina OIAC, situada 
en la plaza Jovellar 2, acompañada de la placa de 
vado y manifestando que han repuesto la acera a su 
estado original, si la manipularon en su día, y que la 
han despintado de amarillo o bien la han pintado 
de gris. También podrán presentar su solicitud vía 
telemática hasta el 31/12/2020. 
 
Si no la presentan antes de dichas fechas deberán 
abonar íntegramente la tasa del 2021.
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Data inici
30/11/2020
Data fi
30/11/2020
Lloc
Accés per mitjà de plataforma Zoom
PROGRAMA:
•	 Inauguració de la Jornada: Guillem Alsina, 

alcalde de Vinaròs i  David Cabedo, vicerectorat 
adjunt de Transferència, Innovació i Emprenedoria
•	 Cap a la transferència del coneixement. 
Finançament de projectes d’I+D+i en col·laboració 
Empresa-Universitat.  Ismael Rodrigo, director 
de l’Oficina de Cooperació en Investigació 
i Desenvolupament Tecnològic (OCIT – UJI)
•	 09:30 h. Networking i inici de reunions 

ONE TO ONE  Juan Antonio Bertolín, director 
d’Espaitec. Explicació de la metodologia.
Grups d’investigació:
1. MK - Innovació en Marketing
2. INIT - CEVI - Centre de Visualització 
Interactiva - PAL - Anàlisi de Patrons I Apre nentatge
3. TKBG - Bases de Coneixement Temporal
4. PIMA - Polímers i Materials Avanzats
5. EEA Electricitat, Electrònica i Automàtica
6. Enginyeria de Fabricació
7. CÀTEDRA 4.0
8. IRIS - Integració i Reingenieria de Sistemes
9. Riscos Ambientals i Laborals
10. ChEMTECh - Enginyeria Química i 
Tecnologia de Materials
11. TECASOS - Tecnologia, Qualitat i 
Sostenibilitat en la Construcció
12. INGRES, Grup de Enginyeria de Residus
13. IUPA Institut Universitari de Plaguicides i 
Aigües
14. GIPa, Gestió Integrada de Plagues 
Agrícoles
15. BBuji - Bioquímica i Biotecnologia
16. MICS, Metabolic Integration and Cell 
Signaling Group
17. MASF - Materials per a la Fabricació 
Sostenible Avançada
18. QIMA - Química Inorgànica Mediambiental 
i Materials Ceràmics
19. INAM Institut de Materials Avançats - 
GAME - Grup d’Energia i Materials Avançats
20. QSS - Química Sostenible i Supramolecular
21. ITC Institut de Tecnologia Ceràmica
 
Les reunions entre professionals d’empreses 
i investigadors i investigadores  de l’UJI han 
de sol·licitar-se abans del 24 de novembre de 2020. 
Abans de la Jornada es comunicarà a les empreses 
l’agenda de reunions assignada.
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Què és?

És un suport que s’ofereix al domicili, o des d’ell, a persones o famílies, 
amb l’objectiu d’augmentar la seua qualitat de vida i aconseguir un 
major benestar.

A qui va dirigit?

A aquelles persones que tinguen dificultats per portar una vida 
quotidiana satisfactòria a la seua pròpia casa, per motius d’ancianitat, 
malaltia, aïllament o sobrecàrrega de tasques o responsabilitats, i no 
compten amb prou ajuda de la seua família, veïns i amics.

Quins són els objectius

- Millorar les condicions generals de la vivenda, l’estat de 
salut i d’ànim, i facilitar el contacte social si així es desitja.
- Procurar que les persones o famílies recuperen o 
augmenten la seua capacitat per desenvolupar-se i així no hagen de 
dependre de ningú, sempre que sigue possible.
- Evitar que la problemàtica els obligue a sortir del seu medi 
habitual.

- Fomentar la col·laboració i la solidaritat de veïns, familiars 
i amics.

Què ofereix?

- La millora de les condicions generals de la casa.
- Ajuda en la higiene personal.
- Acompanyar a fer gestions, visites mèdiques, compres...
- Oferir possibilitats per ocupar el temps lliure de forma 
gratificant.
- Ensenyar a portar una vida sana.
- Cooperar en la rehabilitació de malalts.
- Realitzar cures senzilles.

Informació i tramitació de sol·licituds: 

Ajuntament de Vinaròs
Regidoria Benestar Social
Pl. de Sant Antoni, 19
De 9’00 a 14’00 h.
Tel. 964 45 00 75

AJUNTAMENT DE VINARÒS
 REGIDORIA DE BENESTAR SOCIAL
1.	 EL SERVEI D’AJUDA A DOMICILI

M
ESURES DE SEGURETAT COVID-19

Turisme

 
 @turismevinaros
 TurismeVinaros
 Turisme_Vinaros
 www.turisme.vinaros.es
 www.amarvinaros.com

PREMIS
Participa en el sorteig 
de dos dinars o sopars 
per a dos persones en 
dos dels restaurants 
participants en les 
jornades.

Emplena el qüestionari 
mitjançant un codi QR 
que et proporcionarà el 
restaurant al finalitzar 
aquesta experiència 
gastronòmica.

XXVI JORNADES DE LA CUINA DELS

ARROSSOS
DEL 30 D’OCTUBRE AL 29 DE NOVEMBRE 
VINARÒS 2020

INFO MENÚS

TOTS ELS
 M

EN
ÚS

 DISPONIBLES PER EMPORTAR
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PUBLICITATESQUELES

La teua família i amics sempre et recordaran
amb molta estima

En memòria de:
Ricardo Franco Juan

Que va morir a Vinaròs 
el dia 5 de novembre de 2020, 

a l’edat de 78 anys

Agraïm tota l’atenció rebuda i les mostres d’afecte i condolença 
que ens han mostrat.
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URBANO VINARÒS
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8:10
9:15
9:55
11:05
11:45
12:55
13:35
14:45
15:25
16:35
17:15
18:25
19:05
20:15

 ZONA NORTE-VINARÒS
7:30
8:30
9:35

10:15
11:25
12:05
13:15
13:55
15:05
15:45
16:55
17:35
18:45
19:25
20:35

7:50
8:50
10:35
12:25
14:15
16:05
17:55
19:45

8:00
9:00
10:50
12:40
14:30
16:20
18:10
20:00

VINARÒS - ZONA NORTE

VINARÒS - ZONA SUR
 ZONA SUR-VINARÒS

9:10
9:50

11:00
11:40
12:50
16:40
17:20
18:30

9:30
10:10
11:20
12:00
13:10
17:00
17:40
18:50

VINARÒS - ZONA NORTE
 ZONA NORTE-VINARÒS

 ZONA SUR-VINARÒS
VINARÒS - ZONA SUR

10:30
12:20
18:00

9:00
10:45
12:35
16:30
18:15

HORARIOS ACTUALIZADOS A 24/09/20

Parròquia Arxiprestal de l’Assumpció: Laborals: 9.00 i 19.00 h 
Dissabte: 9.00, 19.00 h.  Diumenge: 9.00, 12.00 i 19.00h. 
Convent Divina Providència: Laborals: 19.30 h. Festius: 10.30 h.
Parròquia de Santa Magdalena: Laborals: 8.30 i 19.30 h. 
Dissabte: 8.30 i 19.30. Diumenge: 9.00, i 19.30h
Sant Roc: Dissabte: 20.30h (juliol i agost)
El Carme dels Mariners: Diumenge: 10.15 h
Residència de Sant Sebastià: Laborals: 9.00 h. Diumenge: 10.00 h
Església Evangèlica (St. Josep 69): Diumenges: 11.00 h, Dimarts estudi 
bíblic: 20 h 
Església Evangèlica (av. Tarragona): Diumenge: 11 h

HORARI DE MISSES

Víctimes de la violència de génere
Taxi Arcadi (adaptat per a discapacitats)

016
674 700 700

TELÈFONS D’INTERÉS
Ajuntament 964 40 77 00
Aigües de Vinaròs 964 40 77 67
Ambulatori (cita prèvia)
Ambulatori (urgències)

964 47 75 00
964 45 57 57

Biblioteca 964 45 95 90
Casal Jove 964 40 03 14

Contribucions  964 45 47 52
Cultura  964 40 77 06
Creu Roja Vinaròs                964 45 94 64    
Ecoparc / Recollida de mobles  964 40 78 03
Emergències 112
Escola d’Art 964 45 38 02
Escola de Música 964 45 62 03

Gruas y taxis Jaime Bas, S.L. · 24 horas 964 40 11 11
Guàrdia Civil 964 40 71 40
Hisenda 964 40 22 11
Hospital (centraleta i habitacions) 964 47 70 00
Hospital (cita prèvia) 964 47 71 60
Infodona 964 45 64 52
Informació i Turisme 964 45 33 34
INSS (Seguretat social) 964 45 13 50
ITV 902 12 00 13
Participació Ciutadana 900 50 63 76
Patronat d’Esports 964 45 46 08
Patronat de Turisme 964 45 52 53
Policia Local 964 40 77 04
PROP 964 456 234 / 012
Ràdio Taxi Vinaròs 964 45 51 51
Recollida d’animals perduts 964 45 00 07
Registre civil 964 45 28 77
Registre de la propietat 964 45 18 14
SERVEF (Oficina d’ocupació) 964 45 05 16
Serveis Socials 964 45 00 75
Vinataxi 600 600 333

Cerrajero 24h ·  Vimar 667 60 70 86
OMIC 964 40 77 00

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes: 
964 40 56 15
964 40 74 93

Centre de Formació de Persones Adultes “Llibertat”: 

Gas butà 964 45 11 24

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
La Farmacia de guardia realizará un turno de 24h (de 9.00h a 9.00h). 

Entre las 24h y las 8.00h, únicamente se realizarán dispensaciones con 
receta médica y se deberá llamar a la policía local 964 40 77 04

21 novembre VINARòs FARMAcIA av. País Valencià, 15

22 novembre FERRER pl. Sant Antoni, 39

23 novembre ROcA San Francisco, 6

24 novembre GUIMERÀ Pl. Parroquial, 11

25 novembre ADELL P. Picasso - Pio XII

26 novembre sANZ c. Pont, 83

27 novembre VALLs Zona turística nord, 11

         TRENS  VINARÒS-CASTELLÓ-VALÈNCIA

AUTOBUSOS
El Setmanari Vinaròs no es responsabilitza de canvis o errors en els horaris. 
Es recomana consultar  els horaris a les pàgines web d’  Autos Mediterráneo i Renfe

CATÍ    

ANROIG

XERT

SAN MATEU

CANET

LA JANA

TRAIGUERA

SAN JORDI

VINARÒS

8:15

8:25

8:30

8:45

9:00

9:10

9:15

9:20

9:45

17:30

17:20

17:15

16:55

16:45

16:35

16:30

16:25

16:00

CATÍ - VINARÒS

LUNES, MIÉRCOLES Y VIERNES no festivos

*resto de días sin servicio

VUELTAIDA

HORARIOS ACTUALIZADOS A 24/09/20
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agenda

VINARÒS De 6:30 a 19:30 cada 30 minutos. 20:30 y 21:30

BENICARLÓ De 7:00 a 20:00 cada 30 minutos. 21:00 y 22:00

PEÑÍSCOLA

PEÑÍSCOLA De 7:30 a 20:30 cada 30 minutos. 21:30 y 22:30

BENICARLÓ De 7:50 a 20:50 cada 30 minutos. 21:50 y 22:50

VINARÒS

VINARÒS
De 6:30 a 21:30 cada 60 minutos

BENICARLÓ
De 7:00 a 22:00 cada 60 minutos

PEÑÍSCOLA

PEÑÍSCOLA
De 7:30 a 22:30 cada 60 minutos

BENICARLÓ
De 7:50 a 22:50 cada 60 minutos

VINARÒS

Horario vigente desde 28/10/2020

LUNES A SÁBADO (EXCEPTO FESTIVOS)

LÍNEA VINARÒS - BENICARLÓ - PEÑISCOLA

DOMINGOS Y FESTIVOS

www.autosmediterraneo.com964 40 19 36

         TRENS VALÈNCIA-CASTELLÓ-VINARÒS

CASTELLÓ              6:00  - 13:00 - 20:00

BENICÀSSIM           6:20 - 13:20 - 20:20

PLAYETAS               6:25 - 13:25 -  20:25

OROPESA                6:40 - 13:40 - 20:40

RIBERA                    6:50 - 13:50 - 20:50

TORREBLANCA       7:00 - 14:00 - 21:00

ALCALÁ                   7:15 - 14:15 - 21:15

STA. MAGDALENA  7:25 - 14:25 -  21:25

BENICARLÓ            7:35 - 14:35 -  21:35

VINARÒS                 7:55 -14:55  - 21:55

VINARÒS                  08:00  -  15:00  - 22:00

BENICARLÓ             08:24  -  15:24  - 22:24

STA. MAGDALENA   08:35  -  15:35  - 22:35

ALCALÁ                     08:45  -  15:45  - 22:45

TORREBLANCA        09:00  -  16:00  -  23:00

RIBERA                     09:10  -  16:10  - 23:10

OROPESA                 09:15  -  16:15  - 23:15

PLAYETAS                 09:25  -  16:25  - 23:25

BENICÀSSIM             09:30  -  16:30  - 23:30

CASTELLÓ                09:55  -  16:55  - 23:55

CASTELLÓ - VINARÒS

LUNES A DOMINGO
VUELTAIDA

HORARIOS ACTUALIZADOS A 19/10/20

IDA
VUELTA 

Castellón - Estación de Autobuses 

Cardenal Costa (esq. Avda. Barcelona)
Avda. Benicàssim (Estadio Castalia)

Avda. Benicàssim (Hospital General)

Avda. Barcelona (esq. Paseo Morella)
Pza. T. Izquierdo (Esc. Virgen de Lourdes)

Pinar del Mater Dei
Benicàssim - Avda Castellón (Carmelitano)

C/ El Clot (junto Puente de Hierro)
Avda. Barcelona (Monjas Oblatas)

C/ Santo Tomás (Rte Montesol)

PLAYETAS
Avda  Barcelona (Voramar)

Oropesa - Cuartel de la Guardia Civil
TORRE DE BELLVER

N-340 Empalme Cabanes
C/ J. Rivera Forner (Porches)

N-340 - Venta Germán

N-340 - Rte Camioneros
N-340 - Rte. Tere

Torreblanca - C/ San Antonio (cooperativa)

Avda. del Mar (Turísmo)
C/ San Antonio (Ayuntamiento)

C/ San Jaime, nº108

Alcalá - General Cucala (Campo Futbol)
Empalme Alcocebre

Avda. H Marruecos (Estación)
Sta. Magdalena C/ Estación - C/ Carretera

Benicarló - C/ San Francisco (casal)

Vinaroz - Picasso

Vinaroz - Río Servol

En el regreso, solicite al conductor la parada en la
UJI. En los servicios con llegada a Castellón a las

9:55 y 16:55
SOLO DÍAS LECTIVOS 

A las 12:50 y 19:50 salida desde la UJI
SOLO DÍAS LECTIVOS 

Hospital de Vinaroz 

www.autosmediterraneo.com   (964) 22 00 54

AUTOBUSOS
El Setmanari Vinaròs no es responsabilitza de canvis o errors en els horaris. 
Es recomana consultar  els horaris a les pàgines web d’  Autos Mediterráneo i Renfe

TRENS VINARÒS- BARCELONA               TRENS VINARÒS-CASTELLÓ-VALÈNCIA

TRENS BARCELONA -VINARÒS              TRENS VINARÒS-CASTELLÓ-VALÈNCIA

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  03 noviembre 2020 17:41:57

Origen: VINAROS
Destino: BARCELONA (TODAS)
Trenes para el día: jueves 03 diciembre 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
18084 REG.EXP. 06.53 10.25 3h. 32min. 17.60
99402 MD 10.03 14.28 4h. 25min. 13.00
00694 TORRE ORO 17.43 19.35 1h. 52min. 30.00
18096 REG.EXP. 18.43 22.25 3h. 42min. 17.60

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  03 noviembre 2020 17:45:15

Origen: BARCELONA (TODAS)
Destino: VINAROS
Trenes para el día: jueves 03 diciembre 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
00697 TORRE ORO 09.22 10.57 1h. 35min. 30.00
18093 REG.EXP. 09.43 13.08 3h. 25min. 17.60
99607 MD 10.43 14.11 3h. 28min. 13.00
99842 MD 15.40 19.41 4h. 1min. 12.90
18189 REG.EXP. 19.43 23.05 3h. 22min. 17.60




